



# ຜູ້ແທນປະຊາຊົນ

PHOUTHEN PASAXON

ສຽງຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ

ສໍານັກງານຕັ້ງຢູ່ອາຄານຄະນະເລຂາທິການສະພາແຫ່ງຊາດ, ໂທ: 021 840 430 email: phouthen.na@gmail.com; www.na.gov.la; app: Lao na

09-16  
ພຶດສະພາ  
2024  
ປີທີ 13  
ສະບັບທີ 969  
ລາຍສິບປະດາ

## ກອງປະຊຸມສໍາມະນາກ່ຽວກັບການຍົກສູງຄວາມສາມາດການດໍາເນີນຄະດີ ຕາມຂະບວນການຍຸຕິທໍາ ແລະ ການແກ້ໄຂຄໍາຮ້ອງທຸກ

(ສພຊ) - ກອງປະຊຸມສໍາມະນາກ່ຽວກັບການຍົກສູງຄວາມສາມາດວຽກງານການດໍາເນີນຄະດີຕາມຂະບວນການຍຸຕິທໍາ ແລະ ການແກ້ໄຂຄໍາຮ້ອງທຸກ ໄດ້ໄຂຂຶ້ນໃນວັນທີ 06-07 ພຶດສະພາ 2024 ທີ່ເມືອງວັງວຽງ ແຂວງວຽງຈັນພາຍໃຕ້ການເປັນປະທານຂອງທ່ານ ປອ. ນາງ ສຸນທອນ ໄຊຍະຈັກ ຮອງປະທານສະພາແຫ່ງຊາດ ໂດຍມີທ່ານ ຄໍາແພງ ວິລະພັນ ປະທານກໍາມາທິການຍຸຕິທໍາ, ບັນດາທ່ານຮອງປະທານກໍາມາທິການຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ, ຮອງຫົວໜ້າອົງການໄອຍະການປະຊາຊົນ



ທ່ານ ນາງ ສຸນທອນ ໄຊຍະຈັກ

ສູງສຸດ, ຮອງປະທານສານປະຊາຊົນສູງສຸດ, ຜູ້ຕາງໜ້າກະຊວງ ປ້ອງກັນຄວາມສະຫງົບ (ກົມສືບສວນ-ສອບສວນ), ຜູ້ຕາງໜ້າກະຊວງຍຸຕິທໍາ (ກົມຄຸ້ມ

ກັດກໍາມາທິການຍຸຕິທໍາ ແລະ ສະມາຊິກສະພາປະຊາຊົນຂັ້ນແຂວງ ສັງກັດຄະນະກໍາມະການຍຸຕິທໍາ ແລະ ປ້ອງກັນຊາດ-ປ້ອງກັນຄວາມສະຫງົບໃນຂອບເຂດທົ່ວປະເທດ ພ້ອມດ້ວຍພະນັກງານຈາກພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງເຂົ້າຮ່ວມຢ່າງຫຼວງຫຼາຍ.

ກອງປະຊຸມຄັ້ງນີ້ມີຄວາມສໍາຄັນຫຼາຍ ເພາະເປັນໂອກາດໃຫ້ຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມກອງປະຊຸມໄດ້ມີຄວາມຮັບຮູ້ ແລະ ຄວາມເຂົ້າໃຈຢ່າງເລິກເຊິ່ງ ກ່ຽວກັບຂະບວນການດໍາເນີນຂະບວນຍຸຕິ

ອ່ານຕໍ່ໜ້າ 3

## ມອບ-ຮັບ ເຄື່ອງຊ່ວຍເຫຼືອຕໍ່າມໄພໝາວ



(ສພຊ) - ວັນທີ 08 ພຶດສະພາ 2024 ທີ່ທ້ອງຮັບແຂກສະພາແຫ່ງຊາດ ໄດ້ມີພິທີມອບ-ຮັບເຄື່ອງຊ່ວຍເຫຼືອຈາກມູນນິທິ ພັດທະນາ ລ້ານຊ້າງ-ແມ່ຂອງ, ໂຮງຮຽນ Shanghai Tianshan No.1 Primary School ແລະ ໂຮງຮຽນ Shanghai Qibao Dwight High School; ເຄື່ອງທີ່ນໍາມາມອບ

ອ່ານຕໍ່ໜ້າ 4

## ຍົກລະດັບການຕິດຕາມກວດກາ ການປະເມີນຜົນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກົດໝາຍ



(ສພຊ) - ກອງປະຊຸມກາການປະເມີນຜົນການຈັດຕັ້ງເຜີ້ກອົບຮົມການຕິດຕາມກວດປະຕິບັດກົດໝາຍ ໃຫ້ແກ່ພະ

ນັກງານ-ລັດຖະກອນຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ (ສພຊ) ໄດ້ຈັດຂຶ້ນໃນລະຫວ່າງວັນທີ 3-5 ພຶດສະພາ 2024 ທີ່ເມືອງປາກຊັນ ແຂວງບໍລິຄໍາໄຊ ໂດຍການເປັນປະທານຂອງທ່ານ ສຈ. ປອ. ຈະເລີນ ເຍຍປາວເຮີ ຮອງປະທານສະພາແຫ່ງຊາດ, ປະທານກໍາມາທິການກົດໝາຍ ເຊິ່ງມີຄະນະຮັບຜິດຊອບ, ກອງເລຂາ, ວິທະຍາກອນ ແລະ ສໍາມະນາ

ອ່ານຕໍ່ໜ້າ 4

## ສືບຕໍ່ກວດກາເນື້ອໃນຮອບດ້ານ ຮ່າງກົດໝາຍການສົ່ງເສີມການລົງທຶນ

(ສພຊ) - ກອງປະຊຸມກວດກາເນື້ອໃນຮອບດ້ານຮ່າງກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການສົ່ງເສີມການລົງທຶນ (ສະບັບປັບປຸງ) ໄດ້ຈັດຂຶ້ນໃນລະຫວ່າງວັນທີ 07-09 ພຶດສະພາ 2024 ທີ່ທ້ອງການສົ່ງເສີມແລະຄຸ້ມຄອງເຂດເສດຖະກິດພິເສດ, ໂດຍການເປັນປະທານຂອງທ່ານ

ອ່ານຕໍ່ໜ້າ 2



## ສໍາມະນາການຈັດຕັ້ງບັດວິໄສທັດ ແລະ ຍຸດທະສາດການພັດທະນາແຮ່ທາດ



ອ່ານຕໍ່ໜ້າ 3

## ສະຫຼຸບຜົນການຕິດຕາມກວດກາອຽກງານ ພັດທະນາຊົນນະບົດ ແລະ ແກ້ໄຂຄວາມທຸກຍາກ



ຕະຫຼານພື້ນທຸກ ແລະ ມາດຕະຖານພັດທະນາ ຕາມຕົວຊີ້ວັດທີ່ໄດ້ກໍານົດ ພ້ອມທັງຖອດຖອນບົດຮຽນກ່ຽວກັບກົນໄກການປະສານສົມທົບ ແລະ ພົວພັນປະສານງານລະຫວ່າງບັນດາຂະແໜງການຂັ້ນສູນກາງ ກໍຄືທ້ອງຖິ່ນໃນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດວຽກງານພັດທະນາຊົນນະບົດ ແລະ ແກ້ໄຂຄວາມທຸກຍາກເພື່ອຍົກສູງຄວາມເປັນເອກະພາບ ແລະ ຄວາມຮັບຜິດຊອບໃນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດມະຕິຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ ໃນຂົງເຂດວຽກງານດັ່ງກ່າວໃຫ້ມີປະສິດທິຜົນສູງກວ່າເກົ່າ.

ໃນລະຫວ່າງວັນທີ 06-07 ພຶດສະພາ 2024 ທີ່ສະພາ

ອ່ານຕໍ່ໜ້າ 4

ຫຼີກກະແສ... (ໜ້າ 9)

ກະທຽມ... (ໜ້າ 10)

ອີອັກ... (ໜ້າ 11)

ເບິ່ງໄວ້ ໄດ້ບົດຮຽນ ວິເສດ ສະແຫວງສຶກສາ ສ້າງເງື່ອນໄຂ... (ໜ້າ 12)

(ສພຊ)-ເພື່ອທົບທວນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ 09 ຄາດໝາຍ ຂອງວຽກງານພັດທະນາຊົນນະບົດ ແລະ ແກ້ໄຂຄວາມທຸກຍາກ ຕາມມະຕິ 82/ສພຊ ແລະ ຜົນຂອງການປະເມີນຕາມດໍາລັດ 348/ລບ ວ່າດ້ວຍມາດ

# ກອງປະຊຸມໃຫຍ່ຄັ້ງທີ II ຂອງໜ່ວຍຊາວໜຸ່ມຮາກຖານ ກປຊສ



(ສພຊ) - ກອງປະຊຸມໃຫຍ່ຄັ້ງທີ II ຂອງຄະນະໜ່ວຍຊາວໜຸ່ມຮາກຖານກຳມາທິການ ປ້ອງກັນຊາດ-ປ້ອງກັນຄວາມສະຫງົບ (ກປຊສ) ໄດ້ຈັດຂຶ້ນໃນຕອນປາຍຂອງວັນທີ 02 ພຶດສະພາ 2024 ທີ່ສະພາແຫ່ງຊາດ ໂດຍການເປັນປະທານຮ່ວມຂອງສະຫາຍ ພົມມະວິ ພອນ ມາລາ ວິລະຈິດຮອງເລຂາໜ່ວຍຊາວໜຸ່ມຮາກຖານ, ຮອງປະທານກປຊສ, ສະຫາຍ ພອນແກ້ວ ຕົ້ນວິລະຈິດ ກຳມະການຄະນະບໍລິຫານງານສູນກາງຊາວໜຸ່ມປະຊາຊົນປະຕິວັດລາວ, ເລຂາຄະນະບໍລິຫານງານຊາວໜຸ່ມສະພາແຫ່ງຊາດ ແລະ ສະຫາຍ ພິທ. ປະກອນໄຊ ສິດທິລາດວິງສາ ເລຂາໜ່ວຍຊາວໜຸ່ມຮາກຖານ ກປຊສ; ມີບັນດາສະຫາຍຕາງໜ້າຈາກໜ່ວຍຊາວໜຸ່ມຮາກຖານພາຍໃນສະພາແຫ່ງຊາດ, ໜ່ວຍແມ່ຍິງຮາກຖານ ແລະ ສະມາຊິກຊາວໜຸ່ມຮາກຖານກປຊສເຂົ້າຮ່ວມທັງໝົດ 32 ສະຫາຍ ຍິງ 14 ສະຫາຍ.

ກອງປະຊຸມໄດ້ຮັບຟັງການລາຍງານບົດສຳຫຼວດການນຳພາ ແລະ ພ້ອມກັນສະຫຼຸບຕີ

ລາຄາ, ພິຈາລະນາແລະຮັບຮອງເອົາບົດລາຍງານການເມືອງຂອງໜ່ວຍຊາວໜຸ່ມຮາກຖານກຳມາທິການປ້ອງກັນຊາດ-ປ້ອງກັນຄວາມສະຫງົບເຊິ່ງປະກອບມີ 2 ພາກຄື: 1. ຕີລາຄາສະພາບການເຄື່ອນໄຫວໄລຍະຜ່ານມາແຕ່ປີ 2020-2024 ໃນນັ້ນ, ໄດ້ຍົກໃຫ້ເຫັນດ້ານດີຜົນງານຕ່າງໆທີ່ຍາດມາໄດ້ ພ້ອມທັງດ້ານອ່ອນຂໍ້ຄົງຄ້າງ ແລະ ບັນດາສາເຫດທີ່ຕ້ອງໄດ້ປັບປຸງແກ້ໄຂ ເພື່ອຮັບປະກັນໃຫ້ການເຄື່ອນໄຫວວຽກງານດີຂຶ້ນກວ່າເກົ່າ; 2. ກຳນົດທິດທາງການເຄື່ອນໄຫວວຽກງານໄລຍະ 5 ປີ (2024-2028) ໃນນັ້ນ, ຕົ້ນຕໍແມ່ນເພີ່ມທະວີສຶກສາອົບຮົມການເມືອງແນວຄິດ, ການພັດທະນາວຽກງານຊາວໜຸ່ມ ຕິດພັນກັບການເປັນເສນາທິການໃຫ້ແກ່ໜ່ວຍຊາວໜຸ່ມຮາກຖານກປຊສ ໄປພ້ອມກັບການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຂໍ້ແຂ່ງຂັນ 4 ບຸກ ແລະ ແຜນການທີ່ວາງໄວ້ ໃຫ້ມີປະສິດທິພາບແລະປະສິດທິຜົນສູງຂຶ້ນກວ່າເກົ່າທັງຮັບຮອງເອົາບົດສຳຫຼວດການນຳພາຂອງຄະນະໜ່ວຍຊາວໜຸ່ມຮາກຖານກ່ຽວ

ກັບການນຳພາ-ຊີ້ນຳຂອງຕົນຕໍ່ວຽກງານຊາວໜຸ່ມຕະຫຼອດໄລຍະ 5 ປີ ຜ່ານມາ ເຊິ່ງຍົກໃຫ້ເຫັນດ້ານດີຜົນງານ, ດ້ານອ່ອນຂໍ້ຄົງຄ້າງ ແລະ ບົດຮຽນທີ່ຖອດຖອນໄດ້ຈຳນວນໜຶ່ງ ທີ່ຄະນະໜ່ວຍຊາວໜຸ່ມຮາກຖານຊຸດໃໝ່ຈະຕ້ອງນຳໄປເປັນບົດຮຽນໃນການສືບຕໍ່ປັບປຸງແກ້ໄຂເພື່ອຮັບປະກັນໃຫ້ແກ່ການເຄື່ອນໄຫວວຽກງານຊາວໜຸ່ມ ກໍຄືການຜັນຂະຫຍາຍຈັດຕັ້ງປະຕິບັດມະຕິກອງປະຊຸມໃຫຍ່ຄັ້ງທີ II ຂອງໜ່ວຍຊາວໜຸ່ມຮາກຖານ ກປຊສ ບັນລຸຕາມຄາດໝາຍທີ່ວາງໄວ້.

ສະມາຊິກຊາວໜຸ່ມຮາກຖານກຳມາທິການປ້ອງກັນຊາດ-ປ້ອງກັນຄວາມສະຫງົບ ໄດ້ໃຊ້ສິດປະຊາທິປະໄຕຂອງຕົນປ້ອນຊາວໜຸ່ມຮາກຖານຊຸດໃໝ່ເຊິ່ງມີຜູ້ສະໝັກ 5 ສະຫາຍ ຍິງ 1 ສະຫາຍ, ເລືອກໄດ້ 3 ສະຫາຍ ຍິງ 1 ສະຫາຍ ເຊິ່ງກອງປະຊຸມສິດທິພາບແລະປະສິດທິຜົນສູງຂຶ້ນກວ່າເກົ່າທັງຮັບຮອງເອົາບົດສຳຫຼວດການນຳພາຂອງຄະນະໜ່ວຍຊາວໜຸ່ມຮາກຖານກ່ຽວ

ເປັນຮອງເລຂາທັງເປັນປະທານກວດກາ ແລະ ສະຫາຍ ຮອ. ສິດວິງທອງ ເນັ້ງເຜິ້ງໃຈ ເປັນກຳມະການ.

ໃນໂອກາດນີ້, ຍັງໄດ້ຮັບຟັງການໂອ້ລົມຈາກສະຫາຍ ພົມມະວິ ພອນ ມາລາ ວິລະຈິດ ເຊິ່ງໄດ້ເນັ້ນໃຫ້ຄະນະໜ່ວຍຊາວໜຸ່ມຮາກຖານຊຸດໃໝ່ແລະສະມາຊິກຊາວໜຸ່ມພາຍໃນໜ່ວຍທັງໝົດເອົາໃຈໃສ່ຕັ້ງໜ້າສຶກສາອົບຮົມສະມາຊິກຊາວໜຸ່ມໃຫ້ມີຄວາມໝັ້ນຄົງແໜ້ນ, ເຂັ້ມແຂງທາງດ້ານການເມືອງ-ແນວຄິດ, ມີຄຸນສົມບັດສິນທຳປະຕິວັດ, ຮັກຊາດ, ຮັກລະບອບປະຊາທິປະໄຕ, ເປັນແບບຢາງໃນການເຄື່ອນໄຫວປະຕິບັດໜ້າທີ່ວຽກງານແລະການດຳລົງຊີວິດ; ສືບຕໍ່ປັບປຸງກົງຈັກແລະພະນັກງານ, ສະມາຊິກຊາວໜຸ່ມ ໃຫ້ເຂັ້ມແຂງຮອບດ້ານ ແລະ ປະຕິບັດຫຼັກການລວມສູນປະຊາທິປະໄຕຢ່າງເຂັ້ມງວດ; ສືບຕໍ່ຮັກສາມູນເຊື້ອຄວາມສາມັກຄີ, ມີທັດສະນະມະຫາຊົນ, ມີຄວາມດຸໝັ່ນອິດທິນ, ຄົນຄວ້າສຶກສາຮຳຮຽນ ຍົກລະດັບຄວາມຮູ້-ຄວາມສາມາດ ໃນການປະຕິບັດວຽກງານໃຫ້ສູງຂຶ້ນເລື້ອຍໆ; ສ້າງ ແລະ ເຂົ້າຮ່ວມຂະບວນການເຄື່ອນໄຫວວຽກງານຊາວໜຸ່ມໃຫ້ຫຼາຍ, ມີບັນຍາກາດຝັດຝົນ, ຫ້າວຫັນ ໂດຍມີເນື້ອໃນຕິດພັນກັບການສຶກສາອົບຮົມຕີໃນການບໍລິໂພກຂ່າວສານ ໂດຍມີການກັ່ນຕອງເລືອກເຟັ້ນເອົາສິ່ງທີ່ດີ, ຖືກຕ້ອງ ແລະ ສາມາດໝູນໃຊ້ເຂົ້າໃນການປະຕິບັດໜ້າທີ່ວຽກງານຢ່າງມີປະສິດທິຜົນ.

**(ນາງ ປາກາລັກ ພິມມິໄຊ)**



**# ຄັດໂດຍ: ຫອມສະນິດ**

▣ ສປປ ລາວ ໄດ້ເອົາໃຈໃສ່ການໃຊ້ຄວາມຮຸນແຮງຕໍ່ເຕັກ ໂດຍຜ່ານການເພີ່ມທະວີການປະສານງານການນຳໃຊ້ມາດຕະການປ້ອງກັນ ແລະ ການຕອບໂຕ້ການໃຊ້ຄວາມຮຸນແຮງຕໍ່ເຕັກ ຢູ່ໃນເຮືອນ, ໂຮງຮຽນ, ສະຖານທີ່ທາງອອນລາຍ ແລະ ໃນຊຸມຊົນ ການສຳຫຼວດດັດຊະນີໝາຍສັງຄົມ ຄັ້ງທີ 3 (LSIS III) ຂອງ ສປປລາວ ໃນປີ 2023 ຊຶ່ງໃຫ້ເຫັນເຖິງການຫຼຸດລົງຂອງການປະຕິບັດວິໄນຕໍ່ເຕັກທີ່ໃຊ້ຄວາມຮຸນແຮງ ໂດຍອັດຕາສ່ວນຂອງເດັກກອຍູ 1-14 ປີ ທີ່ໄດ້ຮັບການລົງໂທດທາງຮ່າງກາຍຫຼຸດລົງຈາກ 77% ມາເປັນ 62% ນອກຈາກນີ້, ການປັບປຸງກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການປົກປ້ອງສິດ ແລະ ຜົນປະໂຫຍດຂອງເດັກແມ່ນໜຶ່ງໃນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຕົວຈິງຂອງລັດຖະບານ ສປປ ລາວ ໃນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຂໍ້ສະເໜີແນະນຳຂອງຄະນະກຳມະການສິດທິເດັກຂອງສະຫະປະຊາຊາດ ໃນການສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງໃຫ້ແກ່ລະບົບການປົກປ້ອງເດັກຂອງ ສປປ ລາວ.

ໜສພ. ວຽງຈັນໃໝ່ 03/05/2024

▣ ໃນປີ 2024, ກົມປ່າໄມ້ ກະຊວງກະສິກຳ-ປ່າໄມ້ ຕັ້ງເປົ້າໝາຍປູກໄມ້ ໃຫ້ໄດ້ 35.000 ເຮັກຕາ, ຝືນຝູປ່າໃຫ້ໄດ້ 300.000 ເຮັກຕາ, ກ້າເບ້ຍໄມ້ໃຫ້ໄດ້ 50.000 ເບ້ຍ, ເກັບແກນໄມ້ໃຫ້ໄດ້ 16.000 ກິໂລ, ຂຶ້ນທະບຽນປ່າປູກໃນແຂວງເປົ້າໝາຍ ຄື: ຫຼວງພະບາງ, ວຽງຈັນ ແລະ ສະຫວັນນະເຂດ ໃຫ້ໄດ້ 1.114 ເຮັກຕາ; ໃນນັ້ນ, ຫຼວງພະບາງ ໃຫ້ໄດ້ 34.000 ເຮັກຕາ, ວຽງຈັນ ໃຫ້ໄດ້ 35.000 ເຮັກຕາ ແລະ ສະຫວັນນະເຂດ ໃຫ້ໄດ້ 45.000 ເຮັກຕາ; ພ້ອມກັນນີ້, ຍັງຈະຈັດສັນປ່າຜະລິດແບບຍືນຍົງໃຫ້ໄດ້ ຈຳນວນ 5 ແຫ່ງ ໃຫ້ສອດຄ່ອງກັບກົດໝາຍ, ນິຕິກຳໃຕ້ກົດໝາຍ ແລະ ພຶດຕິກຳຕົວຈິງ ຢູ່ໃນແຕ່ລະທ້ອງຖິ່ນ.

ໜສພ. ປະຊາຊົນ 03/05/2024

▣ ບົດລາຍງານການຄາດຄະເນການພັດທະນາຂອງອາຊີ ຂອງທະນາຄານພັດທະນາອາຊີ (ADB) ສະບັບຫຼ້າສຸດທີ່ເຜີຍແຜ່ໃນວັນທີ 11 ເມສາ 2024 ໄດ້ຄາດຄະເນວ່າ ເສດຖະກິດ ກໍຄື ລວມຍອດຜະລິດຕະພັນພາຍໃນປະເທດ ຫຼື ຈີດີພີ ຂອງ ສປປ ລາວ ຈະເຕີບໂຕໃນລະດັບ 4% ໃນປີ 2024 ແລະ ປີ 2025 ເຊິ່ງໄດ້ຮັບແຮງຊູ້ຈາກຄວາມຕ້ອງການພາຍນອກທີ່ເຊື່ອມໂຍງກັບການທ່ອງທ່ຽວແລະການຄ້າໂດຍຄາດວ່າຈະມີນັກທ່ອງທ່ຽວເຂົ້າມາ ສປປ ລາວ ເພີ່ມຂຶ້ນ 4,2 ລ້ານເທື່ອຄົນ ໃນປີ 2024 ຍ້ອນຜົນຖານໂຄງລ່າງເຊື່ອມຕໍ່ໄດ້ຮັບການປັບປຸງດີຂຶ້ນ, ການລົງທຶນຂອງຕ່າງປະເທດໃນຂະແໜງພະລັງງານທົດແທນຈະຊ່ວຍຊຸກຍູ້ການເຕີບໂຕຂອງຂະແໜງອຸດສາຫະກຳໃນລະດັບປານກາງ ເຊັ່ນ: ການພັດທະນາໂຄງການພະລັງງານລົມມອນຊຸນ ຄາດວ່າຈະສຳເລັດພາຍໃນປີ 2025.

ໜສພ. ປະເທດລາວ 06/05/2024

▣ ຕັ້ງແຕ່ມີລະບົບຊັບສິນທາງປັນຍາເຂົ້າມາ ສປປ ລາວ ແມ່ນມີທ່າອ່ຽງຂະຫຍາຍຕົວຢ່າງຫຼວງຫຼາຍ ເປັນຕົ້ນມີການຍື່ນຄຳຮ້ອງຂໍຈົດທະບຽນເຄື່ອງໝາຍການຄ້າຢູ່ ສປປ ລາວ ແລ້ວ 62.000 ກວ່າເຄື່ອງໝາຍ, ແບບອຸດສາຫະກຳຫຼາຍກວ່າ 700 ກວ່າສະບັບ, ມີການແຈ້ງຂໍ້ມູນລິຂະສິດ ແລະ ສິດກ່ຽວຂ້ອງກັບລິຂະສິດ ຫຼາຍກວ່າ 800 ກວ່າສະບັບ, ການແກ້ໄຂຂໍ້ຂັດແຍ່ງທາງດ້ານບໍລິຫານຫຼາຍກວ່າ 160 ກໍລະນີ ແລະ ເປີເຊັນການຍື່ນຄຳຮ້ອງຂໍຈົດທະບຽນເຄື່ອງໝາຍການຄ້າຂອງຄົນລາວ ໄລະຍະປີ 2019-2023 (5 ປີ) ແມ່ນມີພຽງແຕ່ 5%.

ໜສພ. ວຽງຈັນໃໝ່ 07/06/2024

## ສືບຕໍ່...

(ຕໍ່ຈາກໜ້າ 1)

ສົມມາດ ພິລເສນາ ຮອງປະທານສະພາແຫ່ງຊາດ. ເຂົ້າຮ່ວມມີທ່ານປະທານ-ຮອງປະທານກຳມາທິການແຜນການ, ການເງິນ ແລະ ການສວດສອບ, ຮອງປະທານກຳມາທິການກົດໝາຍ; ບັນດາທ່ານຮອງລັດຖະມົນຕີກະຊວງແຜນການ ແລະ ການລົງທຶນ, ກະຊວງການເງິນ, ກະຊວງພະລັງງານ ແລະ ບໍ່ແຮ່, ກະຊວງຊັບພະຍາກອນທຳມະຊາດ ແລະ ສິ່ງແວດລ້ອມ, ກະຊວງອຸດສາຫະກຳ ແລະ ການຄ້າ; ບັນດາທ່ານຄະນະທີ່ປຶກສາທາງດ້ານກົດໝາຍຂອງຄະນະປະຈຳສະພາແຫ່ງຊາດ, ຄະນະກົມ, ຄະນະພະແນກ ແລະ ວິຊາການທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ.

ກອງປະຊຸມໄດ້ສືບຕໍ່ຄົ້ນຄວ້າປະກອບຄຳຄິດຄຳເຫັນໃສ່ຮ່າງກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການສົ່ງເສີມການລົງທຶນ (ສະບັບປັບປຸງ)



ເຊິ່ງຄະນະຮັບຜິດຊອບປັບປຸງກົດໝາຍ ແລະ ບັນດາທ່ານທີ່ເຂົ້າຮ່ວມກອງປະຊຸມ ໄດ້ພ້ອມກັນຄົ້ນຄວ້າ, ປະກອບຄຳເຫັນ ແລະ ເປັນເອກະພາບກັນຕໍ່ຮ່າງກົດໝາຍດັ່ງກ່າວທີ່ປະກອບມີ XIII ພາກ, 28 ໝວດ ແລະ 103 ມາດຕາ ເພື່ອເຮັດໃຫ້ເນື້ອໃນຂອງຮ່າງກົດໝາຍສະບັບນີ້ ຄົບຖ້ວນ ແລະ ສອດຄ່ອງກັບລັດຖະທຳມະນູນ, ກົດໝາຍອື່ນໆທີ່ປະກາດໃຊ້ແລ້ວ, ສິນທິສັນຍາ, ສັນຍາສາກົນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ແລະ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຕົວຈິງ.

ເຫດຜົນ ແລະ ຄວາມຈຳເປັນໃນການປັບປຸງກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການສົ່ງເສີມການລົງທຶນເນື່ອງຈາກວ່າຍັງບໍ່ທັນແທດເໝາະກັບສະພາບຕົວຈິງ ແລະ ບໍ່ສອດຄ່ອງກັບເງື່ອນໄຂຂອງການພັດທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມໃນປັດຈຸບັນ; ຍັງມີບາງເນື້ອໃນທີ່ບໍ່ຈະແຈ້ງ, ລະອຽດ, ຮັດກຸມ ແລະ ຄົບຖ້ວນເພື່ອຮັບປະກັນຜົນປະໂຫຍດຂອງເຈົ້າຂອງຊັບສິນທາງປັນຍາ ແລະ ປະຊາຊົນລາວບັນດາເຜົ່າ. ຈາກນັ້ນ, ກຳມາທິການກົດໝາຍ ຈະໄດ້ລາຍງານຜົນສຳ

ເລັດຂອງການກວດກາເນື້ອໃນຮອບດ້ານຂອງຮ່າງກົດໝາຍຕໍ່ກອງປະຊຸມຄະນະປະຈຳສະພາແຫ່ງຊາດ ເພື່ອຕີກລິງເອົາໄປທາບທາມຄຳເຫັນກັບບັນດາທ່ານສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ, ສະມາຊິກສະພາປະຊາຊົນຂັ້ນແຂວງ ແລະ ພະແນກການ, ຂະແໜງການທີ່ກ່ຽວຂ້ອງກ່ອນນຳເຂົ້າພິຈາລະນາຮັບຮອງເອົາໃນກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນເທື່ອທີ 7 ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ ຊຸດທີ IX ທີ່ຈະໄດ້ໄຂຂຶ້ນໃນໄວງນີ້.

**(ນາງ ໄຊໂສພາພອນ ມິ່ງມຸງຄຸນ)**

# ອົບຮົມການນໍາໃຊ້ລະບົບເຄືອຂ່າຍພາຍໃນ

(ສພຊ) - ເພື່ອຈັດຕັ້ງຜັນຂະຫຍາຍແຜນພັດທະນາການຍົກສູງຂີດຄວາມສາມາດໃຫ້ແກ່ສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ (ສສຊ), ສະມາຊິກສະພາປະຊາຊົນຂັ້ນແຂວງ (ສສຂ) ແລະ ພະນັກງານທີ່ເປັນເສນາທິການ ໄລຍະ 5 ປີ (2021-2025) ໃຫ້ເປັນຮູບປະທໍາໃນວຽກງານຕົວຈິງ; ເພື່ອປັບປຸງການສະໜອງຂໍ້ມູນ-ຂ່າວສານຜ່ານລະບົບເຄືອຂ່າຍພາຍໃນ ຮັບໃຊ້ໃຫ້ແກ່ການຕາມພາລະບົດບາດ, ສິດ ແລະ ໜ້າທີ່ຂອງສະມາຊິກສະພາ ທັງຢູ່ສູນກາງ ແລະ ທ້ອງຖິ່ນໃນຂອບເຂດທົ່ວປະເທດ; ເພື່ອເຝິກອົບຮົມວິທີນໍາໃຊ້ລະບົບເຄືອຂ່າຍພາຍໃນໃຫ້ແກ່ພະນັກງານໃຫ້ກາຍເປັນຄູ່ເຝິກທີ່ສາມາດເຜີຍແຜ່, ແນະນຳວິທີນໍາໃຊ້ລະບົບເຄືອຂ່າຍພາຍໃນຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ (ສພຊ) ໃຫ້ແກ່ເປົ້າໝາຍຕ່າງໆຂອງການຈັດຕັ້ງ, ທ້ອງຖິ່ນຮາກຖານຂອງຕົນ ທັງປະກອບສ່ວນປັບປຸງເນື້ອໃນ ແລະ ບຳລຸງຮັກສາລະບົບເຄືອຂ່າຍພາຍໃນໄດ້ເປັນຢ່າງດີ. ສະຖາບັນຄວາມຄິດເຫັນສະພາແຫ່ງຊາດ (ສນສ) ຈຶ່ງໄດ້ຈັດກອງປະຊຸມເຝິກອົບຮົມການນໍາໃຊ້ລະບົບເຄືອຂ່າຍພາຍໃນຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ ໃຫ້ແກ່ພະນັກງານ ສພຊ, ສະພາປະຊາຊົນແຂວງ (ສພຂ) 6 ແຂວງ ພາກເໜືອຄື: ຜົ້ງສາລີ, ຫຼວງນໍ້າທາ, ອຸດົມໄຊ, ບໍ່ແກ້ວ, ຫຼວງພະບາງ ແລະ ແຂວງໄຊຍະບູລີ ໃນລະຫວ່າງວັນທີ 06-07 ພຶດສະພາ 2024 ທີ່ເມືອງງາແຂວງ



ອຸດົມໄຊ ພາຍໃຕ້ການເປັນປະທານຂອງທ່ານ ຄຳແທນ ວິລະຄວັນນິດ ດ້ວຍການເຂົ້າຮ່ວມຂອງທ່ານ ວຽງໄຊ ຄຳພະຈັນ ຮອງເຈົ້າເມືອງງາ ຜູ້ຊີ້ນຳວຽກງານພັດທະນາພະນັກງານ; ມີບັນດາທ່ານເລຂາທິການ-ຮອງເລຂາທິການສພຊ, ຫົວໜ້າ-ຮອງຫົວໜ້າສູນ, ຄະນະພະແນກ ແລະ ລັດຖະກອນວິຊາການພາຍໃນສະຖາບັນດັ່ງກ່າວ ພ້ອມດ້ວຍສຳມະນາກອນຈາກບັນດາກົມ-ສູນພາຍໃນ ສພຊ ແລະ ສພຂ 6 ແຂວງ ເຂົ້າຮ່ວມ.

ໃນກອງປະຊຸມ, ທ່ານ ຮອງເຈົ້າເມືອງງາ ໄດ້ກ່າວຕ້ອນຮັບຢ່າງອົບອຸ່ນ ແລະ ລາຍງານໃຫ້ຊາບໂດຍຫຍໍ້ສະພາບລວມ, ທ່າແຮງ ແລະ ການພັດທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມຂອງເມືອງ. ຈາກນັ້ນ, ກໍໄດ້ຮັບຝັງການສະເໜີວິທີການສະໜັກການນໍາໃຊ້ລະບົບເຄືອຂ່າຍພາຍໃນສະພາແຫ່ງຊາດ, ການເຂົ້າເຖິງ ແລະ ຊອກຫາເອກະສານແລະນິຕິກຳຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ, ສະພາປະຊາຊົນແຂວງ ແລະ ບັນດາອົງການລັດ ໃນລະບົບເຄືອຂ່າຍພາຍໃນແລະການຄຸ້ມຄອງ, ປັບ

ປຸງ ແລະ ປົວລະບົດຮັກສາລະບົບ; ພ້ອມດຽວກັນນີ້, ຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມກໍໄດ້ແລກປ່ຽນຖາມ-ຕອບຢ່າງກົງໄປກົງມາ ທັງໄດ້ລົງທະບຽນສະໜັກເຂົ້າໃຊ້ເຄືອຂ່າຍດັ່ງກ່າວ ແລະ ທົດລອງນໍາໃຊ້ຕົວຈິງໃນການເຂົ້າລະບົບ ແລະ ຊອກຄົ້ນບັນດາເອກະສານທີ່ຕ້ອງການ, ວິທີບຳລຸງຮັກສາລະບົບດັ່ງກ່າວ ໃຫ້ມີຄວາມປອດໄພເພື່ອເຮັດໃຫ້ສາມາດເຂົ້າໃຈຢ່າງຈະແຈ້ງ ແລະ ສາມາດນໍາໃຊ້ໄດ້ຢ່າງຄ່ອງຕົວ ເພື່ອຈະສືບຕໍ່ນໍາເອົາບົດຮຽນໃນຄັ້ງນີ້ ໄປເຝິກຕໍ່ໃຫ້ແກ່ພະນັກງານ-ລັດຖະກອນໃນຂົງເຂດຂອງຕົນສາມາດຮັບປະກັນໃນການຄົ້ນຄວ້າ, ໄດ້ຮັບຂໍ້ມູນຖືກຕ້ອງແລະສະໜອງຂໍ້ມູນໃຫ້ມີຄວາມວ່ອງໄວ ແກ່ ສສຊ ແລະ ສສຂ.

ກອງປະຊຸມຄັ້ງນີ້ ໄດ້ຮັບການສະໜັບສະໜູນຊ່ວຍເຫຼືອທາງດ້ານງົບປະມານຈາກໂຄງການສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງໃຫ້ແກ່ສະພາແຫ່ງຊາດ ແລະ ສະພາປະຊາຊົນຂັ້ນແຂວງ ຫຼື ສະເຕັບສ໌ (STEPS) ໂດຍຜ່ານກອງເລຂາຄຸ້ມຄອງແຫຼ່ງທຶນຊ່ວຍເຫຼືອລ້າໃຫ້ແກ່ສະພາແຫ່ງຊາດ.

(ນາງ ກິງໃຈ ແສງອຳພັນ)



## ກອງປະຊຸມ...

(ຕໍ່ຈາກໜ້າ 1)

ທຳ, ການແກ້ໄຂຄຳຮ້ອງທຸກຕາມຂັ້ນຕອນຕ່າງໆຢ່າງລະອຽດເພື່ອເຮັດໃຫ້ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດວຽກງານແກ້ໄຂຄຳຮ້ອງທຸກ ມີຄວາມເປັນເອກະພາບກັນ, ມີຄວາມຖືກຕ້ອງແລະສອດຄ່ອງກັບກົດໝາຍ ແລະ ຄວາມເປັນຈິງສາມາດນໍາໄປຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໄດ້ຢ່າງມີປະສິດທິພາບແລະປະສິດທິຜົນ.

ທ່ານ ປອ. ນາງສຸນທອນ ໄຊຍະຈັກ ໄດ້ມີຄຳເຫັນກ່າວເປີດໂດຍໄດ້ເນັ້ນໜັກວ່າ: ກອງປະຊຸມຄັ້ງນີ້ ມີຫຼາຍເນື້ອໃນທີ່ມີຄວາມໝາຍສຳຄັນ ເພາະແມ່ນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຫຼັກການຂອງຂະບວນການດຳເນີນຄະດີເຊິ່ງເປັນການຜັນຂະຫຍາຍມະຕິຂອງກົມການເມືອງສູນກາງພັກສະບັບເລກທີ 112/ກມສພ, ລົງວັນທີ 02 ມິຖຸນາ 2020 ວ່າດ້ວຍການຍົກສູງຄຸນນະພາບໃນການດຳເນີນຄະດີຕາມຂະບວນການຍຸຕິທຳ ຕາມກົດໝາຍກຳນົດໄວ້ ເຊິ່ງຄະນະປະຈຳສະພາ

ແຫ່ງຊາດ ຈະໄດ້ລາຍງານຕໍ່ກອງປະຊຸມຄົບຄະນະຂອງຄະນະບໍລິຫານງານສູນກາງພັກໃນຕໍ່ໜ້ານີ້ ແນໃສ່ເຮັດໃຫ້ການດຳເນີນຄະດີດຳເນີນໄປໃນທິດທາງດຽວກັນ ບົນພື້ນຖານທິດຊີ້ນຳຂອງພັກ, ລະບຽບກົດໝາຍຂອງລັດ ຮັບປະກັນໃຫ້ ການດຳເນີນຄະດີມີຄວາມຖືກຕ້ອງ, ໂປ່ງໃສ, ວ່ອງໄວ ແລະ ນຳເອົາຜົນປະໂຫຍດມາສູ່ປະຊາຊົນຢ່າງແທ້ຈິງ.

ໃນກອງປະຊຸມ ຜູ້ແທນເຂົ້າຮ່ວມໄດ້ຮັບຝັງການນຳສະເໜີບົດຮຽນກ່ຽວກັບສະພາບລວມການດຳເນີນຄະດີຂອງສປປ ລາວ; ບົດຮຽນໃນການປະຕິບັດຄຳຕັດສິນຂອງສານ, ການພິຈາລະນາແລະແກ້ໄຂຄຳສະເໜີ ແລະ ຄຳຮ້ອງຂໍຄວາມເປັນທຳທີ່ຜິວຜັນກັບການປະຕິບັດຄຳຕັດສິນຂອງສານ; ບົດຮຽນໃນການດຳເນີນຄະດີຂອງອົງການສືບສວນ-ສອບສວນ, ການດຳເນີນຄະດີແຝງຂອງສານປະຊາຊົນ ແລະ ການດຳເນີນຄະດີອາຍາຂອງອົງການໄອຍະການປະຊາຊົນ; ບົດຮຽນໃນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດວຽກງານຮັບ ແລະ

ພິຈາລະນາຄຳຮ້ອງຂໍຄວາມເປັນທຳ ຂອງກຳມາທິການຍຸຕິທຳສະພາແຫ່ງຊາດ.

ບັນດາຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມໃນກອງປະຊຸມ ກໍໄດ້ພ້ອມກັນເອົາໃຈໃສ່ຍົກສູງຄວາມຮັບຜິດຊອບການ ເມືອງຂອງຕົນ ໃນການຄົ້ນຄວ້າແລະແລກປ່ຽນຄວາມຄິດເຫັນຢ່າງກົງໄປກົງມາ, ດ້ວຍເຫດດ້ວຍຜົນ ໂດຍສະເພາະແມ່ນຈຸດທີ່ຍັງບໍ່ທັນເປັນເອກະພາບ ແລະ ຈະແຈ້ງ ຫຼື ສາເຫດທີ່ພາໃຫ້ການດຳເນີນຄະດີຕາມຂະບວນການຍຸຕິທຳ ມີຄວາມຊັກຊ້າ, ມີຄວາມຫຍຸ້ງຍາກ ແລະ ໄດ້ມີການສະເໜີບັນດາທິດທາງໃນການແກ້ໄຂບັນຫາທີ່ຍັງຄົງຄ້າງ, ສະເໜີໃຫ້ບັນດາພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງມີການປະສານສົມທົບກັນຢ່າງແໜ້ນແຜ່ນ, ຊອກຫາບັນດາມາດຕະການທີ່ສອດຄ່ອງເພື່ອຮັບປະກັນຄວາມຖືກຕ້ອງ, ຄົບຖ້ວນ, ຮອບດ້ານ ແລະ ພາວະວິໄສໃນຂະບວນການຍຸຕິທຳ ທັງໃຫ້ຖືກຕ້ອງຕາມກົດໝາຍ ແລະ ທັງສອດ ຄ່ອງກັບຄວາມເປັນຈິງ.

(ນາງ ປາກາລັກ ພິມມິໄຊ)



## ສຳມະນາ...

(ຕໍ່ຈາກໜ້າ 1)

(ສພຊ) - ວັນທີ 03 ພຶດສະພາ 2024 ທີ່ຫ້ອງປະຊຸມກະຊວງພະລັງງານ ແລະ ບໍ່ແຮ່ ໄດ້ມີກອງປະຊຸມສຳມະນາວິທະຍາສາດ “ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດວິໄສທັດ ແລະ ຍຸດທະສາດການພັດທະນາແຮ່ທາດ” ໂດຍການເປັນປະທານຂອງທ່ານ ສິມມາດພິລເສນາ ຮອງປະທານສະພາແຫ່ງຊາດ; ເຂົ້າຮ່ວມມີທ່ານ ນາງ ປິ່ງຄຳລາຊະສິມມາປະທານກຳມາ

ທິການເສດຖະກິດ, ເຕັກໂນໂລຊີ ແລະ ສິ່ງແວດລ້ອມ, ທ່ານ ທອງພັດອິນທະວົງຮອງລັດຖະມົນຕີກະຊວງພະລັງງານ ແລະ ບໍ່ແຮ່, ບັນດາທ່ານຮອງປະທານກຳມາທິການຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ, ບັນດາທ່ານປະທານ ແລະ ຮອງປະທານຄະນະສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດປະຈຳເຂດເລືອກຕັ້ງແລະພາກສ່ວນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ.

ທັງນີ້, ເພື່ອເປັນການທົບທວນ, ຖອດຖອນບົດຮຽນກ່ຽວກັບດ້ານດີ, ດ້ານອ່ອນ, ຂໍ້ຄົງຄ້າງ ແລະ ຊອກວິທີແກ້ໄຂຮ່ວມກັນຢ່າງມີປະສິດທິຜົນ, ສອດຄ່ອງກັບແຜນພັດທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມແຫ່ງຊາດ ໃນແຕ່ລະໄລຍະ, ຮັບປະກັນການນໍາໃຊ້ຊັບພະຍາກອນແຮ່ທາດທີ່ມີຢູ່ ຢ່າງຍາວນານ ແລະ ສ້າງຜົນປະໂຫຍດສູງສຸດແກ່ປະເທດຊາດ ແລະ ເພື່ອເປັນການກະກຽມຂໍ້ມູນລາຍງານຕໍ່ກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນເທື່ອທີ 7 ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດຊຸດທີ IX ທີ່ຂະໄຂຂຶ້ນໃນເດືອນມິຖຸນາທີ່ຈະມາເຖິງນີ້.

ທ່ານສິມມາດພິລເສນາ

ໃຫ້ຮູ້ວ່າ: ຜ່ານມາລັດຖະບານໄດ້ມີນະໂຍບາຍກ່ຽວກັບວຽກງານແຮ່ທາດ ໂດຍສະເພາະນະໂຍບາຍດຳເນີນການຂຸດຄົ້ນ, ປຸງແຕ່ງ, ສົ່ງອອກ ແຮ່ທາດໃນຮູບແບບທົດລອງ ຕາມຂໍ້ຕົກລົງສະບັບເລກທີ 61/ນຍ, ລົງວັນທີ 21 ມິຖຸນາ 2021 ເພື່ອແກ້ໄຂຄວາມຫຍຸ້ງຍາກທາງດ້ານເສດຖະກິດ-ການເງິນ; ສະພາແຫ່ງຊາດກໍໄດ້ມີມະຕິຂອງກອງປະຊຸມສະພາແຫ່ງຊາດ ສະບັບເລກທີ 95/ສພຊ, ລົງວັນທີ 18 ກໍລະກົດ 2023 ວ່າດ້ວຍການຮັບຮອງວິໄສທັດຮອດປີ 2020 ແລະ ຍຸດທະສາດການພັດທະນາແຮ່ທາດຮອດປີ 2030 ຂອງລັດຖະບານ. ຜ່ານການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຕົວຈິງ ເຫັນວ່າມີທັງຂໍ້ສະດວກ ແລະ ກໍຍັງມີບາງດ້ານທີ່ທ້າທາຍ, ທ່ານປະທານກອງປະຊຸມ ຈຶ່ງໄດ້ຮຽກຮ້ອງໃຫ້ບັນດາຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມ ປະກອບຄຳຄິດຄຳເຫັນຢ່າງກົງໄປກົງມາ, ຍົກໃຫ້ເຫັນບັນຫາຕົວຈິງຢູ່ແຕ່ລະທ້ອງຖິ່ນ ພ້ອມທັງເຫດຜົນທາງດ້ານວິຊາການ ບົນພື້ນຖານຄວາມສອດຄ່ອງກັບກົດໝາຍ ແລະ ປຸງແຕ່ງແຮ່ທາຍາກ (ຮູບແບບທົດລອງ), ສະພາບການຄົ້ນຄວ້າວຽກງານທໍລະນີສາດ ແລະ ບໍ່ແຮ່ ທີ່ຕິດພັນກັບການຜັນຂະຫຍາຍວິໄສທັດແລະຍຸດທະສາດການພັດທະນາແຮ່ທາດ, ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດການສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງຮອບດ້ານໃຫ້ແກ່ລັດວິສາຫະກິດພັດທະນາແຮ່ທາດລາວ ທີ່ຕິດພັນກັບການຜັນຂະຫຍາຍວິໄສທັດແລະຍຸດທະສາດການພັດທະນາແຮ່ທາດ, ຄວາມຄົບຖ້ວນກໍສ້າງໂຮງງານຫຼອມເຫຼັກ ແລະ ບົດປະກອບຄຳເຫັນຂອງສະພາປະຊາຊົນແຂວງຫົວພັນ, ຊຽງຂວາງ, ຄຳມ່ວນ, ວຽງຈັນແລະເຊກອງ.

(ພາບ: ນາງ ກຸກກິກ ບຸດດາໄຊ ແລະ ຂ່າວ: ນາງ ອາລິນ ສຸພິມມະປະກິດ)



ສະຫຼຸບ...

(ຕໍ່ຈາກໜ້າ 1)

ແຫ່ງຊາດ, ກຳມາທິການບັນດາເຜົ່າ ຮ່ວມກັບກະຊວງກະສິກຳ ແລະ ປ່າໄມ້ ໄດ້ຈັດກອງປະຊຸມສະຫຼຸບຜົນການຕິດຕາມກວດກາຂອງຄະນະປະຈຳສະພາແຫ່ງຊາດ ຕໍ່ວຽກງານພັດທະນາຊຸມນະບົດ ແລະ ແກ້ໄຂຄວາມທຸກຍາກປະຈຳປີ 2023 ໂດຍການເປັນປະທານຂອງທ່ານ ພິທ. ສຸວອນ ເລືອງບຸນມີ ຮອງປະທານສະພາແຫ່ງຊາດ; ມີບັນດາທ່ານປະທານ-ຮອງປະທານກຳມາທິການຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ, ລັດຖະມົນຕີ-ຮອງລັດຖະມົນຕີ, ຫົວໜ້າ-ຮອງຫົວໜ້າອົງການ ແລະ ຜູ້ກ່ຽວຂ້ອງຈາກພາກສ່ວນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ, ຮອງເຈົ້າແຂວງ (ຈຳນວນໜຶ່ງ) ຜູ້ຊີ້ນຳວຽກງານພັດທະນາຊຸມນະບົດ ແລະ ແກ້ໄຂຄວາມທຸກຍາກເຂົ້າຮ່ວມຢ່າງຫຼວງຫຼາຍ.

ທ່ານພິທ. ສຸວອນເລືອງບຸນມີ ໄດ້ມີຄຳເຫັນໂອ້ລົມ ແລະ ກ່າວເປີດກອງປະຊຸມ ເຊິ່ງມີບາງຕອນວ່າ: ກອງປະຊຸມຄັ້ງນີ້ ມີຄວາມສຳຄັນຫຼາຍໃນລະດັບຍຸດທະສາດຂອງການພັດທະນາເພື່ອປະຕິບັດແຜນພັດທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ ຄັ້ງທີ IX (2021-2025) ເວົ້າລວມ, ເວົ້າສະເພາະວຽກງານພັດທະນາຊຸມນະບົດໃຫ້ມີປະສິດທິພາບ ແລະ ປະສິດທິຜົນ; ຮຽກຮ້ອງບັນດາຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມ ຈົ່ງຍົກສູງຄວາມຮັບຜິດຊອບຂອງຕົນເພື່ອຄົ້ນຄວ້າ ແລະ ແລກປ່ຽນຄຳຄິດຄຳເຫັນຢ່າງມີຈຸດສຸມເຂົ້າໃສ່ວຽກງານດັ່ງກ່າວນີ້ຢ່າງຈິງຈັງ.

ຄວາມທຸກຍາກ ຕາມມະຕິ 82/ສພຊ, ລົງວັນທີ 30/12/2022 ແລະ ຜົນຂອງການປະເມີນຕາມດຳລັດ 348/ລບ, ລົງວັນທີ 16/11/2017 ວ່າດ້ວຍມາດຕະຖານພັດທະນາ ແລະ ມາດຕະຖານພັດທະນາ; ຜົນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດວຽກງານ 03 ສ້າງ ປະຈຳປີ 2023; ຜົນການຕິດຕາມກວດກາຂອງຄະນະປະຈຳສະພາແຫ່ງຊາດຕໍ່ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດວຽກງານພັດທະນາຊຸມນະບົດ ແລະ ແກ້ໄຂຄວາມທຸກຍາກຕາມມະຕິ 82/ສພຊ. ຈາກນັ້ນ, ບັນດາທ່ານຜູ້ແທນກອງປະຊຸມໄດ້ປະກອບຄຳຄິດຄຳເຫັນເພື່ອແລກປ່ຽນບົດຮຽນ, ປະສົບການ ແລະ ທັດສະນະ ເພື່ອເປັນທິດໃນການປັບປຸງຂອບການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດວຽກງານດັ່ງກ່າວ ໃຫ້ປະສິດທິຜົນສຳເລັດພື້ນເດັ່ນກວ່າເກົ່າ.

(ອານຸສອນ ບຸມມິທອນ)



ຍົກລະດັບ...

(ຕໍ່ຈາກໜ້າ 1)

ຢ່າງເປັນລະບົບຄົບຊຸດ, ມີປະສິດທິພາບ, ຮັດກຸມ ແລະ ເປັນເອກະພາບ ຕອບສະໜອງໃຫ້ໄດ້ຕາມຄວາມຮຽກຮ້ອງຕ້ອງການໃນການປະຕິບັດໜ້າທີ່ວຽກງານຕົວຈິງ.

ຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມໄດ້ຮັບຝັງການສະເໜີມະຕິຂອງຄະນະປະຈຳສະພາແຫ່ງຊາດວ່າດ້ວຍການຕິດຕາມກວດກາການປະເມີນຜົນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກົດໝາຍ, ມະຕິວ່າດ້ວຍການປັບປຸງມີການຕິດຕາມກວດກາການປະເມີນຜົນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກົດໝາຍ ແລະ ບົດຮຽນ

ການຕິດຕາມກວດກາການປະເມີນຜົນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກົດໝາຍ 3 ຂົງເຂດ (ເສດຖະກິດ-ການເງິນ, ປກຊ-ປກສ ແລະ ຍຸຕິທຳ); ເຜີຍແຜ່ມະຕິຂອງຄະນະປະຈຳສະພາແຫ່ງຊາດ ວ່າດ້ວຍການຕິດຕາມກວດກາການຜັນຂະຫຍາຍມາດຕາຂອງກົດໝາຍທີ່ກຳນົດໃຫ້ອອກເປັນນິຕິກຳໃຕ້ກົດໝາຍ, ມະຕິວ່າດ້ວຍການຕີຄວາມໝາຍ ແລະ ອະທິບາຍກົດໝາຍ, ມະຕິວ່າດ້ວຍການໂຄສະນາເຜີຍແຜ່ລັດຖະທຳມະນູນ, ກົດໝາຍ ແລະ ນິຕິກຳໃຕ້



ມອບ-ຮັບ...

(ຕໍ່ຈາກໜ້າ 1)

ໃນຄັ້ງນີ້ ປະກອບມີ: ຜ້າຫີ່ມ, ເຄື່ອງກັນໜາວ ທັງເດັກນ້ອຍ ແລະ ຜູ້ໃຫຍ່ ຈຳນວນ 100 ແກ້ດ ມູນຄ່າ 15.000 ໂດລາສະຫະລັດ. ທັງນີ້, ກໍເພື່ອເປັນການຊ່ວຍເຫຼືອຜູ້ທຸກຍາກຂາດເຂີນທີ່ຢູ່ເຂດຫ່າງໄກສອກຫຼີກຕ່າງໆໃນຂອບເຂດທົ່ວປະເທດ ດ້ານກັບອາກາດໜາວເຢັນ ໂດຍ

ຜ່ານສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດປະຈຳເຂດເລືອກຕັ້ງ ເພື່ອນຳໄປສົ່ງມອບແກ່ປະຊາຊົນເຂດຫ່າງໄກສອກຫຼີກ.

ກ່ຽວຂ້ອງ ເຂົ້າຮ່ວມເປັນສັກຂີພະຍານ. ໃນພິທີ, ທ່ານ ນາງ ສຸນທອນ ໄຊຍະຈັກ ໄດ້ສະແດງຄວາມຂອບອົກຂອບໃຈຕໍ່ 3 ພາກສ່ວນທີ່ມີຄວາມເປັນຫ່ວງເປັນໄຍຕໍ່ປະຊາຊົນລາວຜູ້ທຸກຍາກເຂດຫ່າງໄກສອກຫຼີກຜ່ອມທັງໃຫ້ຄຳໝັ້ນສັນຍາວ່າຈະນຳເອົາເຄື່ອງຊ່ວຍເຫຼືອດັ່ງກ່າວໄປຮອດໄປເຖິງຢ່າງແນ່ນອນ.

(ນາງ ອາລິນ ສຸພິມມະປະດິດ)

ກົດໝາຍຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ ແລະ ຄຳແນະນຳຂອງຄະນະປະຈຳສະພາແຫ່ງຊາດ ກ່ຽວກັບການສະຫຼຸບຕີລາຄາການໂຄສະນາເຜີຍແຜ່ກົດໝາຍ. ຈາກນັ້ນ, ກໍໄດ້ຈັດແບ່ງກຸ່ມເພື່ອທົດລອງການຄົ້ນຄວ້າຂຽນແຜນການ ແລະ ເອກະສານຕົວຈິງ ແນໃສ່ເຮັດໃຫ້ຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມສາມາດເຝິກຝົນການຂີດຂຽນເນື້ອໃນຕົ້ນຕໍກ່ຽວກັບການຕິດຕາມກວດກາການປະເມີນຜົນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກົດໝາຍ ເພື່ອເປັນເສນາທິການໃຫ້ແກ່ຄະນະກຳມາທິການໃນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດວຽກງານດັ່ງກ່າວ.

ດາທ່ານທີ່ເຂົ້າຮ່ວມໃນຄັ້ງນີ້ເຫັນວ່າມີຫຼາຍດ້ານທີ່ມີຜົນສຳເລັດອັນພື້ນເດັ່ນ ແລະ ມີບາງດ້ານທີ່ຍັງພົບຄວາມຫຍຸ້ງຍາກເປັນຕົ້ນຄວາມເຂົ້າໃຈຕໍ່ກັບບັນດາອົງການທີ່ເປັນໃຈກາງ, ເປັນເຈົ້າການໃນການປະເມີນຜົນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກົດໝາຍ ແລະ ເອກະສານຕົວຈິງ ແນໃສ່ເຮັດໃຫ້ຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມສາມາດເຝິກຝົນການຂີດຂຽນເນື້ອໃນຕົ້ນຕໍກ່ຽວກັບການຕິດຕາມກວດກາການປະເມີນຜົນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກົດໝາຍ ເພື່ອເປັນເສນາທິການໃຫ້ແກ່ຄະນະກຳມາທິການໃນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດວຽກງານດັ່ງກ່າວ ແລະ ອື່ນໆ ເຊິ່ງຂ້າພະເຈົ້າຂໍມີຄຳເຫັນຕື່ມບາງບັນຫາດັ່ງນີ້: 1). ສືບຕໍ່ເຜີຍແຜ່, ຄົ້ນຄວ້າ, ຜັນຂະຫຍາຍ ແລະ ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຕາມມະຕິຂອງຄະນະປະຈຳສະພາແຫ່ງຊາດ ວ່າດ້ວຍການຕິດຕາມກວດກາການປະເມີນຜົນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກົດໝາຍ, ມະຕິວ່າດ້ວຍການຕິດຕາມກວດກາການຜັນຂະຫຍາຍມາດຕາຂອງກົດໝາຍທີ່ກຳນົດໃຫ້ອອກເປັນນິຕິກຳໃຕ້ກົດໝາຍໃຫ້ເລິກເຊິ່ງກວ່າ ຂວາງຕື່ມ; 2). ເອົາໃຈໃສ່ຄົ້ນຄວ້າປຶ້ມຄູ່ມືການຕິດຕາມກວດກາການປະເມີນຜົນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກົດໝາຍ ໃນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດວຽກງານດັ່ງກ່າວຕົວຈິງ ແລະ ພະຍາຍາມຕອດຕອນບົດຮຽນຈາກການຕິດຕາມກວດກາການປະເມີນຜົນການຈັດຕັ້ງ

ປະຕິບັດກົດໝາຍໃນ 3 ຂົງເຂດທີ່ຜ່ານມາ ໃຫ້ລະອຽດຊັດເຈນ ເພື່ອປັບປຸງແກ້ໄຂວິທີ, ຂັ້ນຕອນ, ຮູບການ ໃນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດວຽກງານດັ່ງກ່າວ ໃຫ້ດີຂຶ້ນເທື່ອລະກ້າວ; 3). ເພີ່ມທະວີການປະສານສົມທົບກັບບັນດາກຳມາທິການພາຍໃນສະພາແຫ່ງຊາດ ເພື່ອກຳນົດແຜນຕິດຕາມກວດກາການປະເມີນຜົນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກົດໝາຍໃນແຕ່ລະປີ ໃຫ້ມີຄວາມວ່ອງໄວ, ຊັດເຈນ ແລະ ທັນຕາມກຳນົດເວລາ; 4). ເພີ່ມທະວີປະສານສົມທົບກັບບັນດາກະຊວງ, ອົງການທີ່ຢູ່ໃນຄວາມຮັບຜິດຊອບຂອງກຳມາທິການຕົນ ເພື່ອຕິດຕາມກວດກາບັນດາກົດໝາຍ ແລະ ນິຕິກຳທີ່ເຫັນວ່າຍັງບໍ່ທັນສອດຄ່ອງກັບລັດຖະທຳມະນູນ ແລະ ກົດໝາຍ, ມາດຕາໃດຂອງກົດໝາຍທີ່ຍັງບໍ່ທັນໄດ້ຈັດຕັ້ງຜັນຂະຫຍາຍອອກເປັນນິຕິກຳໃຕ້ກົດໝາຍ.

(ອານຸສອນ ບຸມມິທອນ)

# ມສ.ແກ້ວປັນຍາ ທັດສະນະສຶກສາ ສພຂ ຫົວພັນ



(ສພຂ) - ຕອນເຊົ້າວັນທີ 30 ເມສາ 2024 ສະພາປະຊາຊົນແຂວງ (ສພຂ) ຫົວພັນ ໄດ້ຕ້ອນຮັບການທັດສະນະສຶກສາຂອງຄູອາຈານ ແລະ ນັກຮຽນ ໂຮງຮຽນມັດທະຍົມສົມບູນແກ້ວປັນຍາ ນຳໂດຍອາຈານ ມິດຕະພອນ ວຽງຄຳເພັດ ໂດຍການຕ້ອນຮັບຂອງທ່ານນາງນິດພວງສີ ວັນນະວິງ ຫົວໜ້າຂະແໜງຄົ້ນຄວ້າສັງລວມ ແລະ ຂໍ້ມູນ-ຂ່າວສານ ພ້ອມດ້ວຍຄະນະ.

ການມາທັດສະນະສຶກສາຄັ້ງນີ້, ຜູ້ຕາງໜ້າໂຮງຮຽນມສ. ແກ້ວປັນຍາ ໄດ້ສະແດງຄວາມຂອບໃຈຕໍ່ການຕ້ອນຮັບຢ່າງອົບອຸ່ນຂອງ ສພຂ ຫົວພັນ ພ້ອມທັງສະເໜີຈຸດປະສົງໃນ

ການມາຄັ້ງນີ້ຂອງຄູອາຈານ ແລະ ນັກຮຽນ ເຊິ່ງທາງໂຮງຮຽນກຽມຈະເປີດກອງປະຊຸມສະພາແບບຈຳລອງຄັ້ງທີ 1 ຂຶ້ນໃນມື້ນີ້; ຈາກນັ້ນ, ທ່ານນາງນິດພວງສີ ວັນນະວິງ ໄດ້ມີຄຳເຫັນຕ້ອນຮັບພ້ອມທັງລາຍງານທີ່ຕັ້ງ, ພາລະບົດບາດ, ສິດ ແລະ ໜ້າທີ່ຂອງ ສພຂ, ຂັ້ນຕອນໃນການຈັດກອງປະຊຸມ ແລະ ຜືນຖານໃນການລົງຄະແນນສຽງ ຮັບຮອງເອົາບັນດາມະຕິຕ່າງໆຢູ່ກອງປະຊຸມສະພາ ທັງໄດ້ເປີດໂອກາດໃຫ້ຄູອາຈານ ແລະ ນັກຮຽນທີ່ມີຄວາມສົນໃຈຕໍ່ວຽກງານ ສພຂ ໄດ້ຖາມຂໍ້ຂ້ອງໃຈຂອງຕົນ; ຈາກນັ້ນ, ຫົວໜ້າ-ຮອງຫົວໜ້າຂະແໜງ ພາຍໃນ

ສພຂ ຍັງໄດ້ອະທິບາຍ, ໃຫ້ຄວາມກະຈ່າງແຈ້ງຕໍ່ບັນຫາທີ່ມີຄວາມສົນໃຈ ເພື່ອເປັນການເພີ່ມຄວາມຮູ້, ຄວາມເຂົ້າໃຈກ່ຽວກັບທີ່ຕັ້ງພາລະບົດບາດ, ສິດ ແລະ ໜ້າທີ່ຂອງ ສພຂ ໃຫ້ແຈ້ງຂຶ້ນຕື່ມ ເພື່ອເປັນການຮຽນຮູ້ອອກສະຖານທີ່ ແລະ ສຶກສາອົບຮົມການເມືອງແນວຄິດໃຫ້ນັກຮຽນ ເອົາໃຈໃສ່ສຶກສາຮ່ຳຮຽນ ໃຫ້ກາຍເປັນຜູ້ທີ່ຮຽນດີຮຽນເກັ່ງ ສາມາດປະກອບສ່ວນວຽກງານອັນສຳຄັນເຂົ້າໃນການສ້າງສາພັດທະນາປະເທດຊາດ ແລະ ເປັນຜູ້ສືບທອດທີ່ດີໃນອະນາຄົດ.

(ນາງ ປຸຍນິຕາ ເພັງມິໄຊ)

## ຫົວພັນ ທາບທາມກົດໝາຍກຽມນຳເຂົ້າພິຈາລະນາ ໃນກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນເທື່ອທີ 7 ຂອງ ສພຂ



(ສພຂ) - ເພື່ອເປັນການລະດົມຄຳຄິດເຫັນທີ່ເປັນປະໂຫຍດຂອງສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ (ສສຊ) ປະຈຳເຂດເລືອກຕັ້ງທີ 8 ແຂວງຫົວພັນ ແລະ ສະມາຊິກສະພາປະຊາຊົນຂັ້ນແຂວງ (ສສຂ) ແລະ ພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງໃນການທາບທາມຄຳເຫັນໃສ່ຮ່າງກົດໝາຍ 5 ສະບັບ ໃຫ້ມີເນື້ອໃນຄົບຖ້ວນ, ຮັດກຸມ ແລະ ແທດເໝາະກັບສະພາບຄວາມເປັນຈິງໃນສັງຄົມ ກ່ອນທີ່ຈະນຳໄປພິຈາລະນາ, ຮັບຮອງເອົາຢູ່ກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນເທື່ອທີ 7 ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ (ສພຂ) ຊຸດທີ IX ທີ່ຈະໄຂຂຶ້ນໃນມື້ນີ້.

ໃນລະຫວ່າງວັນທີ 2-3 ພຶດສະພາ 2024 ທີ່ຫ້ອງປະຊຸມສະພາປະຊາຊົນແຂວງ (ສພຂ) ຫົວພັນ ໄດ້ຈັດກອງປະຊຸມທາບທາມຮ່າງກົດໝາຍ 5 ສະບັບທີ່ຕິດພັນກັບ 4 ພາກສ່ວນຄື:

ພະແນກສາທາລະນະສຸກແຂວງ, ພະແນກຊັບພະຍາກອນທຳມະຊາດແລະສິ່ງແວດລ້ອມແຂວງ, ພະແນກກະສິກຳ ແລະ ປ່າໄມ້ແຂວງ ແລະ ອົງການກວດກາແຫ່ງລັດແຂວງ ໂດຍການເປັນປະທານຂອງທ່ານ ຄອນປະພັນເລືອງສີຈັນທອງ ຮອງປະທານຄະນະ ສສຊ ປະຈຳເຂດເລືອກຕັ້ງທີ 8 ແຂວງຫົວພັນ, ຮອງປະທານ ສພຂ ຫົວພັນ; ເຂົ້າຮ່ວມມີບັນດາທ່ານ ສສຊ ປະຈຳເຂດເລືອກຕັ້ງ, ສສຂ ແລະ ຫົວໜ້າ-ຮອງຫົວໜ້າພະແນກການ, ອົງການທຽບເທົ່າຂັ້ນແຂວງ, ອົງການຈັດຕັ້ງມະຫາຊົນ, ອົງການໄອຍະການ, ສານປະຊາຊົນ ແລະ ກອງບັນຊາການທະຫານ, ກອງບັນຊາການປ້ອງກັນຄວາມສະຫງົບ.

ການທາບທາມຄັ້ງນີ້, ເພື່ອໃຫ້ສອດຄ່ອງກັບກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການສ້າງນິຕິກຳ ແລະ ເປັນການຍາດແຍ່ງເອົາຄຳຄິດຄຳ

ເຫັນຂອງເປົ້າໝາຍຕ່າງໆໃນສັງຄົມເພື່ອນຳໄປຄົ້ນຄວ້າປັບປຸງກົດໝາຍເຮັດໃຫ້ກາຍເປັນກົດໝາຍຂອງປະຊາຊົນ, ມາຈາກປະຊາຊົນ ແລະ ຮັບໃຊ້ປະຊາຊົນຢ່າງແທ້ຈິງ.

ໃນກອງປະຊຸມໄດ້ຮັບຝັງການສະເໜີເຫດຜົນ ແລະ ຄວາມຈຳເປັນໃນການສ້າງແລະ ປັບປຸງຮ່າງກົດໝາຍວ່າດ້ວຍສະຫະກອນ (ສະບັບສ້າງໃໝ່); ກົດໝາຍວ່າດ້ວຍຊັບພະຍາກອນທີ່ເປັນຢາ (ສະບັບສ້າງໃໝ່); ກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການຕ້ານສໍ້ລາດບັງຫຼວງ (ສະບັບປັບປຸງ); ກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການປົກປັກຮັກສາສິ່ງແວດລ້ອມ (ສະບັບປັບປຸງ) ແລະ ກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການກັນ ແລະ ຄວບຄຸມເຊື້ອເອິດຈໄອວີ/ພະຍາດເອດ (ສະບັບປັບປຸງ).

ຈາກນັ້ນ, ບັນດາຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມໄດ້ສຸມສະຕິປັນຍາ ເພື່ອຄົ້ນຄວ້າປະກອບຄຳເຫັນຢ່າງກົງໄປກົງມາຕໍ່ແຕ່ລະເນື້ອໃນ, ມາດຕາຂອງ 5 ກົດໝາຍດັ່ງກ່າວ ຢ່າງມີຈຸດສຸມ ເຊິ່ງຈະເປັນຂໍ້ມູນສຳຄັນໃຫ້ແກ່ຄະນະຮັບຜິດຊອບ ນຳໄປຄົ້ນຄວ້າ, ວິເຄາະວິໄຈ, ປັບປຸງກົດໝາຍແຕ່ລະສະບັບເພື່ອເຮັດໃຫ້ກົດໝາຍມີເນື້ອໃນຄົບຖ້ວນ, ຮັດກຸມ ແລະ ສາມາດຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໄດ້ດ້ວຍຄຸນນະພາບສູງ.

(ນາງ ປຸຍນິຕາ ເພັງມິໄຊ)

# ສພຂ ສາລະວັນ ສຳເລັດການລະດົມຄຳຄິດເຫັນໃສ່ຮ່າງກົດໝາຍ 5 ສະບັບ

(ສພຂ) - ຮ່າງກົດໝາຍວ່າດ້ວຍສະຫະກອນ (ສ້າງໃໝ່), ຮ່າງກົດໝາຍວ່າດ້ວຍຊັບພະຍາກອນທີ່ເປັນຢາ (ສ້າງໃໝ່), ຮ່າງກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການຕ້ານສໍ້ລາດບັງຫຼວງ (ສະບັບປັບປຸງ), ຮ່າງກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການປົກປັກຮັກສາສິ່ງແວດລ້ອມ (ສະບັບປັບປຸງ) ແລະ ຮ່າງກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການກັນ ແລະ ຄວບຄຸມເຊື້ອເອິດຈໄອວີ/ພະຍາດເອດ (ສະບັບປັບປຸງ) ໄດ້ນຳເຂົ້າກອງປະຊຸມທາບທາມລະດົມຄຳຄິດເຫັນໃສ່ເນື້ອໃນບາງໜວດບາງມາດຕາ ຢ່າງກວ້າງຂວາງ, ເພື່ອຮັບປະກັນໃຫ້ເນື້ອໃນຂອງຮ່າງກົດໝາຍດັ່ງກ່າວ ມີເນື້ອໃນທີ່ເໝາະສົມ, ຄົບຖ້ວນ, ຮັດກຸມ ແລະ ສອດຄ່ອງກັບສະພາບການຂະຫຍາຍຕົວຂອງເສດຖະກິດ-ສັງຄົມທັງເປັນການສັງລວມຂໍ້ມູນການປະກອບຄຳເຫັນ ເປັນບ່ອນອີງລາຍງານໃຫ້ແກ່ຄະນະປະຈຳສະພາແຫ່ງຊາດ ກ່ອນທີ່ຈະນຳເຂົ້າພິຈາລະນາໃນກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນເທື່ອທີ 7 ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ ຊຸດທີ IX ທີ່ຈະຈັດຂຶ້ນໃນເດືອນມິຖຸນາ ທີ່ຈະມາເຖິງນີ້.

ບັນດາຮ່າງກົດໝາຍດັ່ງ



ກ່າວ ລ້ວນແຕ່ມີຄວາມຈຳເປັນທີ່ຕ້ອງສ້າງໃໝ່ ແລະ ປັບປຸງ ໃນສະພາບການເສດຖະກິດ-ສັງຄົມໃນປັດຈຸບັນ ແລະ ມີການກວດກາປະເມີນຄືນ, ຖອດຖອນບົດຮຽນເອກະພາບກັນປັບປຸງກົດໝາຍທີ່ຍັງບໍ່ທັນແທດເໝາະໃຫ້ດີຂຶ້ນກວ່າເກົ່າ ແນໃສ່ເຮັດໃຫ້ການຄຸ້ມຄອງລັດ, ຄຸ້ມຄອງເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ ດ້ວຍກົດໝາຍ ມີຜົນສັກສິດ ແລະ ເຂັ້ມງວດ ໂດຍການປະກອບສ່ວນເຂົ້າໃນການສ້າງລັດດ້ວຍກົດໝາຍຂອງປະຊາຊົນ, ໂດຍປະສາຍສາມັນເທື່ອທີ 7 ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ ຢ່າງແທ້ຈິງ.

ກອງປະຊຸມໄດ້ມີຂຶ້ນໃນລະຫວ່າງວັນທີ 24-25 ເມສາ 2024 ຢູ່ທີ່ຫ້ອງປະຊຸມສະພາ

ປະຊາຊົນແຂວງສາລະວັນ ໂດຍການເປັນປະທານຂອງທ່ານ ສີເຮັງ ຫອມສິມບັດ ປະທານສະພາປະຊາຊົນແຂວງສາລະວັນ; ເຂົ້າຮ່ວມມີຮອງປະທານສະພາປະຊາຊົນແຂວງ, ມີບັນດາທ່ານຄະນະສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດປະຈຳເຂດເລືອກຕັ້ງທີ 14, ຄະນະປະຈຳສະພາປະຊາຊົນແຂວງ, ສະມາຊິກສະພາປະຊາຊົນແຂວງ, ປະທານ-ຮອງປະທານຄະນະກຳມະການ, ຄະນະເລຂາທິການ, ຫ້ອງວ່າການແຂວງ, ບັນດາທ່ານຕາງໜ້າຈາກພະແນກການອ້ອມຂ້າງແຂວງທີ່ກ່ຽວຂ້ອງແລະອົງການລັດທຽບເທົ່າຂັ້ນແຂວງ ຕະຫຼອດຮອດພະນັກງານພາຍໃນສະພາປະຊາຊົນແຂວງເຂົ້າຮ່ວມ.

(ດີລຳພິນ ພິມມະຈັນ)

## ເພີ່ມທັກສະການເປັນຜູ້ນຳໃຫ້ແກ່ ສສຂ ອຸດົມໄຊ



(ສພຂ) - ເມື່ອເດືອນເມສາຜ່ານມາ, ຢູ່ທີ່ສະໂມສອນເມືອງແບງ ແຊວງອຸດົມໄຊ ສະພາປະຊາຊົນແຂວງ (ສພຂ) ອຸດົມໄຊ ໄດ້ຈັດກອງປະຊຸມສຳມະນາທັກສະການເປັນຜູ້ນຳແລະພາວະຄວາມເປັນຜູ້ນຳ ໃຫ້ແກ່ສະມາຊິກສະພາປະຊາຊົນແຂວງ (ສສຂ) ໂດຍການເປັນປະທານຂອງທ່ານ ຄຳດີ ວົງລ້ອມ ປະທານ ສພຂ ອຸດົມໄຊ; ມີທ່ານສຸບັນ ສະວະບຸດ ປະທານກຳມາທິການວຽກງານສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ ເປັນວິທະຍາກອນ, ບັນດາທ່ານຮອງປະທານສພຂ, ສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ ປະຈຳເຂດເລືອກຕັ້ງ, ສສຂ ປະຈຳເຂດເລືອກຕັ້ງ 7 ເມືອງ, ຄະນະ

ເລຂາທິການ, ຫົວໜ້າຂະແໜງພ້ອມດ້ວຍພະນັກງານວິຊາການ ແລະ ວິທະຍາກອນຈາກພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງ ແລະ ເຂົ້າຮ່ວມຢ່າງພ້ອມພຽງ.

ກອງປະຊຸມໄດ້ຮັບຝັງການສະເໜີບົດລະບອບການປົກຄອງ ແລະ ການບໍລິຫານລັດຢູ່ສປປ ລາວ; ການຍົກສູງປະສິດທິພາບ, ກິນໄກການບໍລິຫານອົງການ; ການພັດທະນາທັກສະການເປັນຜູ້ບໍລິຫານ ຫຼື ຜູ້ນຳ; ບົດຮຽນການແນະນຳການໃຫ້ຄຳປຶກສາຫາລືກັບປະຊາຊົນຕໍ່ຜູ້ມີສິດເລືອກຕັ້ງຂອງສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ ແລະ ສະມາຊິກສະພາປະຊາຊົນຂັ້ນແຂວງ; ຈັນຍາບັນຂອງສະມາຊິກສະພາແຫ່ງ

ຊາດ ແລະ ສະມາຊິກສະພາປະຊາຊົນຂັ້ນແຂວງ.

ໂອກາດດັ່ງກ່າວ, ປະທານກອງປະຊຸມໄດ້ມີຄຳເຫັນກ່າວເປີດກອງປະຊຸມແລະທ່ານໄດ້ຮຽກຮ້ອງມາຍັງບັນດາທ່ານຈົ່ງສຸມທຸກສະຕິປັນຍາຂອງທ່ານເຂົ້າໃນການຄົ້ນຄວ້າ, ເຊື່ອມຊຶມ ແລະ ສືບທະນາແລກປ່ຽນຄວາມຄິດເຫັນໃນແຕ່ລະຫົວຂໍ້ຮ່ວມກັນໃຫ້ເປັນຂະບວນຝັດພື້ນແລະສ້າງສັນ, ຮັບປະກັນການສົ່ງເພີ່ມຄວາມຮູ້ຢ່າງທົ່ວເຖິງເພື່ອນຳໄປໝູນໃຊ້ເຂົ້າໃນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໜ້າທີ່ຂອງຕົນໃນແຕ່ລະໄລຍະ.

(ນັກຂ່າວ ສພຂ)

# ຄົ້ນຄວ້າປະກອບຄຳເຫັນໃສ່ຮ່າງ ກົດໝາຍ 5 ສະບັບ ທີ່ຜຶ້ງສາລີ



(ສພຊ) - ໃນວັນທີ 2 ພຶດສະພາ 2024 ທີ່ຫ້ອງປະຊຸມ ສະພາປະຊາຊົນແຂວງຜຶ້ງສາລີ ໄດ້ຈັດກອງປະຊຸມຄົ້ນຄວ້າ ແລະ ປະກອບຄຳເຫັນໃສ່ກົດໝາຍ 5 ສະບັບຄື: ກົດໝາຍວ່າດ້ວຍຊັບ ພະຍາກອນທີ່ເປັນຢາ, ກົດໝາຍ ວ່າດ້ວຍການກັນ ແລະ ຄວບຄຸມ ເຊື້ອເອັດໂອວີ/ພະຍາດເອດ, ກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການຕ້ານການ ສໍ້ລາດບັງຫຼວງ, ກົດໝາຍວ່າ ດ້ວຍການປົກປັກຮັກສາສິ່ງແວດ ລ້ອມ ແລະ ກົດໝາຍວ່າດ້ວຍ ສະຫະກອນ ໂດຍການເປັນປະ ທານຂອງທ່ານ ຫຸມເພັງ ຈອມ ວິສານ ຮອງປະທານຄະນະປະ ຈຳສະພາປະຊາຊົນແຂວງ; ເຂົ້າ ຮ່ວມມີບັນດາທ່ານສະມາຊິກ ສະພາແຫ່ງຊາດ ປະຈຳເຂດເລືອກ ຕັ້ງທີ 2 ແຂວງຜຶ້ງສາລີ, ສະມາ ຊິກສະພາປະຊາຊົນແຂວງ, ມີ

ບັນດາຫົວໜ້າ-ຮອງຫົວໜ້າ ພະແນກການ, ອົງການຂັ້ນແຂວງ ທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ, ແລະ ພະນັກງານ- ວິຊາການທີ່ກ່ຽວຂ້ອງຂອງສະ ພາປະຊາຊົນແຂວງເຂົ້າຮ່ວມ. ກອງປະຊຸມຄັ້ງນີ້, ກໍ່ເພື່ອ ເປັນການທາບທາມ, ລະດົມສະ ຕິປັນຍາ, ຄຳຄິດຄຳເຫັນຂອງສະ ມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ, ສະມາ ຊິກສະພາປະຊາຊົນແຂວງ ໃນ ຖານະເປັນຕົວແທນແຫ່ງສິດ ແລະ ຜົນປະໂຫຍດຂອງປະຊາ ຊົນບັນດາເຜົ່າ ກໍ່ຄືບັນດາເປົ້າ ໝາຍພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງຕ່າງໆ ຂອງທ້ອງຖິ່ນ ເພື່ອເຮັດໃຫ້ກົດ ໝາຍ 5 ສະບັບ ມີເນື້ອໃນຄົບ ຖ້ວນ, ຮັດກຸມ ແລະ ແທດເໝາະ ກັບສະພາບຕົວຈິງ ກ່ອນທີ່ຈະ ນຳເຂົ້າຝຶຈາລະນາ, ຮັບຮອງເອົາ ໃນກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນ ເທື່ອທີ 7 ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ

ຊຸດທີ IX. ໃນກອງປະຊຸມໄດ້ຮັບ ຝັງການລາຍງານຜົນການຄົ້ນ ຄວ້າ ແລະ ປະກອບຄຳຄິດເຫັນ ຈາກພະແນກການ, ອົງການທີ່ ກ່ຽວຂ້ອງ ຄື: ອົງການກວດກາ ແຂວງ, ພະແນກກະສິກຳ ແລະ ປ່າໄມ້ແຂວງ, ພະແນກຊັບພະ ຍາກອນທຳມະຊາດ ແລະ ສິ່ງ ແວດລ້ອມແຂວງ, ພະແນກສາ ທາລະນະສຸກແຂວງ; ຈາກນັ້ນ, ບັນດາຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມໄດ້ສຸມສະຕິ ປັນຍາເພື່ອຄົ້ນຄວ້າປະກອບຄຳ ເຫັນຕໍ່ແຕ່ລະເນື້ອໃນຂອງແຕ່ ລະກົດໝາຍຕາມຄຳຖາມເຈາະ ຈິ່ມຂອງປະທານກອງປະຊຸມ ຢ່າງມີຈຸດສຸມ ແລະ ກົງໄປກົງ ມາເຊິ່ງຈະເປັນຂໍ້ມູນສຳຄັນໃຫ້ ແກ່ຄະນະຮັບຜິດຊອບ ນຳໄປ ຄົ້ນຄວ້າ, ວິເຄາະວິໄຈ ປັບປຸງ ກົດໝາຍແຕ່ລະສະບັບໃຫ້ມີ ຄວາມຖືກຕ້ອງ, ສອດຄ່ອງກັບ ສະພາບຄວາມເປັນຈິງຂອງທ້ອງ ຖິ່ນເພື່ອຮັບປະກັນໃຫ້ແກ່ການ ເຄື່ອນໄຫວຕາມພາລະບົດບາດ ສະພາໃນໄລຍະໃໝ່ ສາມາດຈັດ ຕັ້ງປະຕິບັດວຽກງານໃຫ້ມີປະ ສິດທິຜົນສູງກວ່າເກົ່າ ແນໃສ່ ການຄຸ້ມຄອງລັດ-ຄຸ້ມຄອງສັງ ຄົມດ້ວຍກົດໝາຍ ມີຄວາມສັກ ສິດສູງຂຶ້ນ.

(ສຸນທອງ)

## ສະພາປະຊາຊົນແຂວງບໍ່ແກ້ວ ລະດົມຄຳເຫັນຕໍ່ຮ່າງກົດໝາຍ 5 ສະບັບ

(ສພຊ) - ໂດຍປະຕິ ບັດຕາມກົດໝາຍວ່າດ້ວຍ ການສ້າງນິຕິກຳສະບັບປັບປຸງ ປີ 2021, ປະຕິບັດຕາມແຜນ ສ້າງ ແລະ ປັບປຸງກົດໝາຍ ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ ຊຸດທີ IX, ເພື່ອເປັນການລະດົມສະ ຕິປັນຍາ, ຄຳຄິດເຫັນທີ່ເປັນ ປະໂຫຍດຂອງສະມາຊິກສະ ພາແຫ່ງຊາດ ແລະ ສະມາຊິກ ສະພາປະຊາຊົນຂັ້ນແຂວງ, ໃນຖານະເປັນຕົວແທນແຫ່ງ ສິດ ແລະ ຜົນປະໂຫຍດຂອງ ປະຊາຊົນບັນດາເຜົ່າ ກໍ່ຄືເປົ້າ ໝາຍທີ່ກ່ຽວຂ້ອງຕ່າງໆ ໃຫ້ ເປັນລະບົບ, ຄົບຖ້ວນ, ຮັດ ກຸມ ແລະ ສາມາດປະຕິບັດ ໄດ້ຢ່າງມີປະສິດທິພາບ, ປະ ສິດທິຜົນ, ແທດເໝາະກັບສະ



ພາບຕົວຈິງກ່ອນທີ່ຈະນຳໄປ ຝຶຈາລະນາ, ຮັບຮອງເອົາຢູ່ ກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນເທື່ອ ທີ 7 ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ. ໃນວັນທີ 2-3 ພຶດສະ ພາ 2024 ຢູ່ຫ້ອງປະຊຸມ ສະພາປະຊາຊົນແຂວງບໍ່ແກ້ວ ໂດຍການເປັນປະທານຂອງ ທ່ານ ຈອມສີ ລັດຕະນະປັນ

ປະທານສະພາປະຊາຊົນແຂວງ; ເຂົ້າຮ່ວມມີຮອງປະທານສະ ພາປະຊາຊົນແຂວງ, ບັນດາ ທ່ານຄະນະສະມາຊິກສະພາ ແຫ່ງຊາດ ປະຈຳເຂດເລືອກ ຕັ້ງທີ 5 ແຂວງບໍ່ແກ້ວ, ຄະ ນະປະຈຳສະພາປະຊາຊົນແຂວງ, ສະມາຊິກສະພາປະຊາຊົນແຂວງ, ປະທານ-ຮອງປະທານຄະນະ

# ຫາລືການດັດປັບໂຄງສ້າງລາຄາ ນ້ຳປະປາຢູ່ຫຼວງນ້ຳທາ



(ສພຊ) - ເມື່ອບໍ່ດົນມາ ນີ້, ທີ່ຫ້ອງປະຊຸມສະພາປະຊາ ຊົນແຂວງຫຼວງນ້ຳທາ ໄດ້ເປີດ ກອງປະຊຸມກ່ຽວກັບການດັດປັບ ໂຄງສ້າງລາຄານ້ຳປະປາແຂວງ ຫຼວງນ້ຳທາ ພາຍໃຕ້ການເປັນ ປະທານຂອງທ່ານ ຄຳຟອງ ອິນ ມານີ ປະທານສະພາປະຊາຊົນ ແຂວງຫຼວງນ້ຳທາ; ເຂົ້າຮ່ວມມີ ທ່ານ ອ່ອນຈັນ ຄຳພາວິງ ຮອງ ເຈົ້າແຂວງຫຼວງນ້ຳທາ, ມີສະມາ ຊິກສະພາແຫ່ງຊາດປະຈຳເຂດ ເລືອກຕັ້ງ, ສະມາຊິກສະພາປະ ຊາຊົນແຂວງ, ຫົວໜ້າ-ຮອງຫົວ ໜ້າພະແນກການທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ຂອງແຂວງ ພ້ອມດ້ວຍພາກ ສ່ວນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງເຂົ້າຮ່ວມ 20 ກວ່າຄົນ.

ໃນກອງປະຊຸມ, ທ່ານ ຄຳຟອງ ຕີນຈະລິນ ປະທານ ຄະນະກຳມະການເສດຖະກິດ ແຜນການ ແລະ ການເງິນ ສະ ພາປະຊາຊົນແຂວງຫຼວງນ້ຳທາ ໄດ້ຜ່ານບົດລາຍງານກ່ຽວກັບ ການຂໍຂຶ້ນລາຄານ້ຳປະປາຂອງ ລັດວິສາຫະກິດນ້ຳປະປາຂອງ

ແຂວງຫຼວງນ້ຳທາ ເຊິ່ງລັດວິສາ ຫະກິດນ້ຳປະປາແຂວງ ແມ່ນ ໄດ້ປະຕິບັດຕາມຂໍ້ຕົກລົງຂອງ ທ່ານເຈົ້າແຂວງ ສະບັບເລກທີ 769/ຈຂ, ລົງວັນທີ 9 ທັນວາ 2016 ເປັນຜົນຖານໃນການຄິດ ແລະ ເຫັນວ່າລາຄານ້ຳປະປາ ຕາມຂໍ້ຕົກລົງສະບັບນີ້ ບໍ່ສອດ ຄ່ອງກັບປັດຈຸບັນ ເນື່ອງຈາກ ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບຕໍ່ອັດຕາເງິນ ເຜີ້ໃນປັດຈຸບັນ, ຄ່າຄອງຊີບສູງ, ນ້ຳມັນເຊື້ອໄຟແພງ, ລາຄາວັດ ສະດຸອຸປະກອນໃນການຜະລິດ ນ້ຳປະປາ ມີລາຄາເພີ່ມຂຶ້ນສູງ ເຮັດໃຫ້ການໃຊ້ຈ່າຍມີການ ເພີ່ມຂຶ້ນ, ໃນໄລຍະຜ່ານມາລັດ ວິສາຫະກິດນ້ຳປະປາແຂວງ ໄດ້ ເກັບລາຄານ້ຳປະປາອີງການຈັດຕັ້ງ ລັດ ແລະ ປະຊາຊົນແມ່ນຂາດ ທຶນ, ບໍ່ກຸ້ມກັບຕົ້ນທຶນໃນການ ຜະລິດນ້ຳ ດັ່ງນັ້ນ, ລັດວິສາຫະ ກິດນ້ຳປະປາແຂວງ ຈຶ່ງໄດ້ສະ ເໜີປັບລາຄານ້ຳປະປາຈາກປີ 2018 ສະເໜີດັດປັບລາຄາຢູ່ ໃນປີ 2024 ປະເພດຄົວເຮືອນ

2.828 ກີບ ເພີ່ມຂຶ້ນເປັນ 4.938 ກີບ ເພີ່ມຂຶ້ນ 5%, ອີງ ການຈັດຕັ້ງລັດຈາກ 5.161 ກີບ ມາເປັນ 8.828 ກີບ ເພີ່ມ ຂຶ້ນ 5% ແລະ ທຸລະກິດ-ການ ຄ້າ ຈາກ 6.873 ກີບ ມາເປັນ 10.033 ກີບ ເພີ່ມຂຶ້ນ 5% ແລະ ຈະມີການປັບລາຄານ້ຳເພີ່ມ ຂຶ້ນແຕ່ລະປີຕາມສະພາບຄວາມ ເປັນຈິງຂອງເສດຖະກິດ; ພ້ອມ ດຽວກັນ ຜູ້ແທນກອງປະຊຸມ ໄດ້ມີຄຳເຫັນແລກປ່ຽນຕໍ່ກັບ ການເພີ່ມລາຄານ້ຳປະປາຢ່າງມີ ຈຸດສຸມ ເພື່ອຄວາມເປັນເອກະ ພາບ ແລະ ສອດຄ່ອງກັບລະ ບຽບກົດໝາຍ, ລາຄາທີ່ເໝາະ ສົມຕາມສະພາບຄວາມເປັນຈິງ ໃນປັດຈຸບັນ.

ຕອນທ້າຍ, ທ່ານ ຄຳ ຟອງ ອິນມານີ ຍັງໄດ້ສະຫຼຸບບັນ ດາຄຳເຫັນຂອງຜູ້ແທນກອງປະ ຊຸມເຫັນໄດ້ວ່າມີຄວາມເປັນເອ ກະພາບກັນທີ່ຄວນປັບຂຶ້ນລາຄາ ນ້ຳປະປາ ເຊິ່ງມີຄວາມຈຳເປັນ ແທ້ ເນື່ອງຈາກອຸປະກອນການ ຜະລິດຕ່າງໆທີ່ນຳໃຊ້ເຂົ້າໃນ ການຜະລິດນ້ຳມີມູນຄ່າສູງຂຶ້ນ ດັ່ງນັ້ນ, ໃຫ້ພາກສ່ວນທີ່ກ່ຽວ ຂ້ອງເບິ່ງຄືນບັນດາຄຳລັດທີ່ກ່ຽວ ຂ້ອງ ໃຫ້ສອດຄ່ອງກັບລະບຽບ ຮຽກຮ້ອງໃຫ້ພາກສ່ວນທີ່ກ່ຽວ ຂ້ອງຮີບຮ້ອນເຮັດບົດລາຍງານ ລະອຽດ ແລ້ວສົ່ງໃຫ້ສະພາປະ ຊາຊົນແຂວງ ນຳເຂົ້າໃນກອງ ປະຊຸມຄະນະປະຈຳສະພາປະຊາ ຊົນແຂວງ ເພື່ອຄົ້ນຄວ້າ, ຝຶຈາ ລະນາ, ຮັບຮອງເອົາ.

(ນັກຂ່າວ ສພຊ)

ກຳມະການ, ຄະນະເລຂາທິ ການ, ບັນດາທ່ານຕາງໜ້າ ຈາກພະແນກການອ້ອມຂ້າງ ແຂວງທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ແລະ ອົງ ການລັດທຽບເທົ່າຂັ້ນແຂວງ ຕະຫຼອດຮອດພະນັກງານພາຍ ໃນສະພາປະຊາຊົນແຂວງ. ຮ່າງກົດໝາຍທີ່ນຳມາ ທາບທາມ ປະກອບມີ: ຮ່າງ ກົດໝາຍວ່າດ້ວຍສະຫະກອນ (ສ້າງໃໝ່), ຮ່າງກົດໝາຍວ່າ ດ້ວຍຊັບພະຍາກອນທີ່ເປັນ ຢາ(ສ້າງໃໝ່), ຮ່າງກົດໝາຍ ວ່າດ້ວຍການຕ້ານການສໍ້ລາດ ບັງຫຼວງ (ປັບປຸງ), ຮ່າງກົດ ໝາຍວ່າດ້ວຍການປົກປັກຮັກ ສາສິ່ງແວດລ້ອມ (ປັບປຸງ) ແລະ ຮ່າງກົດໝາຍ ວ່າດ້ວຍ ການກັນ ແລະ ຄວບຄຸມເຊື້ອ

ເອັດໂອວີ/ພະຍາດເອດ (ປັບ ປຸງ) ໄດ້ນຳເຂົ້າກອງປະຊຸມ ທາບທາມລະດົມຄຳຄິດເຫັນ ໃສ່ເນື້ອໃນບາງໜວດບາງ ມາດຕາຢ່າງກວ້າງຂວາງ, ເພື່ອຮັບປະກັນໃຫ້ເນື້ອໃນ ຂອງຮ່າງກົດໝາຍດັ່ງກ່າວ ມີເນື້ອໃນທີ່ເໝາະສົມ, ຄົບ ຖ້ວນ, ຮັດກຸມ ແລະ ສອດ ຄ່ອງກັບສະພາບການຂະຫຍາຍ ຕົວຂອງເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ ທັງເປັນການສັງລວມຂໍ້ມູນ ການປະກອບຄຳເຫັນ ເປັນ ບ່ອນອີງລາຍງານໃຫ້ແກ່ຄະ ນະປະຈຳສະພາແຫ່ງຊາດ ກ່ອນທີ່ຈະນຳເຂົ້າຝຶຈາລະນາ ໃນກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນ ເທື່ອທີ 7 ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ ຊຸດທີ IX ທີ່ຈະຈັດຂຶ້ນໃນ

ເດືອນມິຖຸນາ ທີ່ຈະມາເຖິງນີ້; ບັນດາຮ່າງກົດໝາຍເຫຼົ່ານີ້ ລ້ວນແຕ່ມີຄວາມຈຳເປັນທີ່ ຕ້ອງສ້າງໃໝ່ ແລະ ປັບປຸງ ໃນສະພາບການເສດຖະກິດ- ສັງຄົມ ໃນປັດຈຸບັນ ແລະ ມີ ການກວດກາປະເມີນຄືນ, ຖອດຖອນບົດຮຽນເອກະພາບ ກັນປັບປຸງກົດໝາຍທີ່ຍັງບໍ່ ທັນແທດເໝາະໃຫ້ດີຂຶ້ນ ກວ່າເກົ່າ ແນໃສ່ເຮັດໃຫ້ການ ຄຸ້ມຄອງລັດ, ຄຸ້ມຄອງເສດ ຖະກິດ-ສັງຄົມດ້ວຍກົດໝາຍ ມີຜົນສັກສິດ ແລະ ເຂັ້ມງວດ ໂດຍການປະກອບສ່ວນເຂົ້າ ໃນການສ້າງລັດດ້ວຍກົດໝາຍ ຂອງປະຊາຊົນ, ໂດຍປະຊາ ຊົນ ແລະ ເພື່ອຜົນປະໂຫຍດ ຂອງປະຊາຊົນຢ່າງແທ້ຈິງ.

# ກອງປະຊຸມຕິດຕາມກວດກາການປະຕິບັດ ຄໍາຕັດສິນຂອງສານ ຢູ່ແຂວງຫຼວງນໍ້າທາ



(ສພຊ) - ຕອນເຊົ້າວັນທີ 2 ພຶດສະພາ 2024 ທີ່ຫ້ອງປະຊຸມຂອງສະພາປະຊາຊົນແຂວງຫຼວງນໍ້າທາ ໄດ້ເປີດກອງປະຊຸມຕິດຕາມກວດກາການປະຕິບັດຄໍາຕັດສິນຂອງສານ ໂດຍການເປັນປະທານຂອງທ່ານ ກິງແກ້ວ ມິວິລະຈິຕ ຜູ້ແທນສະພາປະຊາຊົນແຂວງເຂົ້າຮ່ວມມີບັນດາທ່ານຫົວໜ້າ-ຮອງຫົວໜ້າພະແນກຍຸຕິທໍາ, ສານປະຊາຊົນແຂວງ, ອົງການໄອຍະການປະຊາຊົນແຂວງ, ພະແນກການເງິນແຂວງ, ສອງກໍາລັງປ້ອງກັນຊາດ-ປ້ອງກັນຄວາມສະຫງົບ, ຄະນະກຳມະການຍຸຕິທໍາ ແລະ ປ້ອງກັນຊາດ-ປ້ອງກັນຄວາມສະຫງົບ ສະພາປະຊາຊົນແຂວງ ພ້ອມດ້ວຍພາກສ່ວນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງເຂົ້າຮ່ວມຢ່າງພ້ອມພຽງ.

ໃນກອງປະຊຸມໄດ້ຮັບຝັງການລາຍງານວຽກງານການປະຕິບັດຄໍາຕັດສິນຂອງສານ ແມ່ນວຽກງານໜຶ່ງທີ່ມີຄວາມສໍາຄັນຢູ່ໃນລະບົບຍຸຕິທໍາ, ແມ່ນຂອບສຸດທ້າຍຂອງຂະບວນການດໍາເນີນຄະດີ ເຊິ່ງໄດ້ກໍານົດ

ໄວ້ໃນມາດຕາ 2 ຂອງກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການປະຕິບັດຄໍາຕັດສິນຂອງສານ (ສະບັບປັບປຸງ) ປີ 2021 ແລະ ແມ່ນການນໍາເອົາຄໍາສັ່ງ, ຄໍາຊີ້ຂາດ, ຄໍາຕັດສິນ, ຄໍາພິພາກສາຂອງສານທີ່ໃຊ້ໄດ້ຢ່າງເດັດຂາດ ແລະ ນິຕິກຳອື່ນຕາມທີ່ໄດ້ກໍານົດໄວ້ໃນມາດຕາ 9 ຂອງກົດໝາຍສະບັບນີ້ ມາຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໃຫ້ຖືກຕ້ອງ ແລະ ປາກົດຜົນເປັນຈິງ ເພື່ອຜັນຜ່ຍຸຕິທໍາ ແລະ ຜົນປະໂຫຍດຂອງລັດ, ລວມໝູ່ ແລະ ຜົນລະເມືອງທີ່ຖືກລະເມີດ ຫຼື ສຸນເສຍໄປ; ການປະຕິບັດຄໍາຕັດສິນຂອງສານໃນໄລຍະ 1 ປີຜ່ານມາ ແມ່ນໄດ້ດໍາເນີນການປະຕິບັດຄໍາຕັດສິນຂອງສານເຊິ່ງມີຜົນສໍາເລັດດັ່ງນີ້: ຄະດີຄ້າງມາ 1.214 ເລື້ອງ, ແຜ່ງ 114 ເລື້ອງ, ການຄ້າ 29 ເລື້ອງ, ຄອບຄົວ 36 ເລື້ອງ, ແມ່ຍິງ-ເດັກ 08 ເລື້ອງ, ອາຍາເສບຕິດ 653 ເລື້ອງ, ອາຍາທົ່ວໄປ 364 ເລື້ອງ ແລະ ອື່ນໆ 10 ເລື້ອງ; ໂຈະຄ້າງມາ 28 ເລື້ອງ, ແຜ່ງ 08 ເລື້ອງ, ຄອບຄົວ 03 ເລື້ອງ, ແມ່ຍິງ-ເດັກ 02 ເລື້ອງ, ອາຍາທົ່ວໄປ

13 ເລື້ອງ ແລະ ອື່ນໆ ຄະດີເຂົ້າໃໝ່ 217 ເລື້ອງ, ແຜ່ງ 26 ເລື້ອງ, ຄອບຄົວ 12 ເລື້ອງ, ອາຍາຢາເສບຕິດ 123 ເລື້ອງ ແລະ ອາຍາທົ່ວໄປ 56 ເລື້ອງ; ປະຕິບັດສໍາເລັດ 65 ເລື້ອງ, ແຜ່ງ 17 ເລື້ອງ, ການຄ້າ 01 ເລື້ອງ, ຄອບຄົວ 10 ເລື້ອງ, ອາຍາຢາເສບຕິດ 18 ເລື້ອງ, ອາຍາທົ່ວໄປ 17 ເລື້ອງ ແລະ ອື່ນໆ 02 ເລື້ອງ; ອອກຄໍາສັ່ງໂຈະ 22 ເລື້ອງ, ແຜ່ງ 02 ເລື້ອງ, ອາຍາຢາເສບຕິດ 15 ເລື້ອງ ແລະ ອາຍາທົ່ວໄປ 05 ເລື້ອງ; ສິ່ງໃຫ້ອົງການປະຕິບັດຄໍາຕັດສິນຕ່າງແຂວງ 31 ເລື້ອງ, ແຜ່ງ 04 ເລື້ອງ, ຄອບຄົວ 04 ເລື້ອງ, ອາຍາຢາເສບຕິດ 17 ເລື້ອງ ແລະ ອາຍາທົ່ວໄປ 06 ເລື້ອງ; ກໍາລັງປະຕິບັດ 1.291 ເລື້ອງ, ແຜ່ງ 115 ເລື້ອງ, ການຄ້າ 28 ເລື້ອງ, ຄອບຄົວ 34 ເລື້ອງ, ແມ່ຍິງ-ເດັກ 08 ເລື້ອງ, ອາຍາຢາເສບຕິດ 711 ເລື້ອງ, ອາຍາທົ່ວໄປ 387 ເລື້ອງ ແລະ ອື່ນໆ 08 ເລື້ອງ; ນອກນີ້, ໂຈະປະຕິບັດໄວ້ ແຜ່ງ 10 ເລື້ອງ, ຄອບຄົວ 03 ເລື້ອງ, ແມ່ຍິງ-ເດັກ 02 ເລື້ອງ, ອາຍາຢາເສບຕິດ 15 ເລື້ອງ, ອາຍາທົ່ວໄປ 18 ເລື້ອງ ແລະ ອື່ນໆ 02 ເລື້ອງ.

ໃນໂອກາດນີ້, ຜູ້ແທນກອງປະຊຸມໄດ້ພ້ອມກັນປະກອບຄໍາເຫັນໃສ່ບົດລາຍງານດັ່ງກ່າວຢ່າງກົງໄປກົງມາ ເພື່ອເຮັດໃຫ້ວຽກງານດັ່ງກ່າວນັບມື້ນັບປະສິດທິພາບດີຂຶ້ນເລື້ອຍໆ.

(ນາງ ອໍາພອນ ສີປະສິດ)

# ສພຊ ສະຫວັນນະເຂດ ທາບທາມກົດໝາຍ 5 ສະບັບ



(ສພຊ) - ເພື່ອເຮັດໃຫ້ແຜນການສ້າງ ແລະ ປັບປຸງກົດໝາຍ ປະຈຳປີ 2024 ໃນຈຳນວນ 26 ສະບັບ ໃນນັ້ນ, ສະບັບສ້າງໃໝ່ 8 ສະບັບ ແລະ ປັບປຸງ 18 ສະບັບ ສໍາເລັດຕາມເປົ້າໝາຍທີ່ວາງໄວ້, ໃນລະຫວ່າງວັນທີ 06-07 ພຶດສະພາ 2024 ທີ່ຫ້ອງປະຊຸມສະພາປະຊາຊົນແຂວງ (ສພຊ) ສະຫວັນນະເຂດ ໄດ້ຈັດກອງປະຊຸມທາບທາມຄໍາຄິດເຫັນໃສ່ຮ່າງປັບປຸງກົດໝາຍ 5 ສະບັບເພື່ອນໍາເຂົ້າພິຈາລະນາຮັບຮອງໃນກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນເທື່ອທີ 7 ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ ຊຸດທີ IX ໂດຍການເປັນປະທານຂອງທ່ານ ກິງແກ້ວ ມິວິລະຈິຕ ຜູ້ແທນສະພາປະຊາຊົນແຂວງ; ມີບັນດາທ່ານສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ (ສສຊ) ປະຈຳເຂດເລືອກຕັ້ງທີ 13 ແຂວງສະຫວັນນະເຂດ, ສະມາຊິກສະພາປະຊາຊົນແຂວງປະຈຳເຂດເລືອກຕັ້ງເມືອງ-ນະຄອນ, ອົງການຈັດ

ຕັ້ງມະຫາຊົນ, ຜູ້ຕາງໜ້າຈາກພະແນກການທີ່ກ່ຽວຂ້ອງກັບຮ່າງກົດໝາຍພ້ອມດ້ວຍພະນັກງານ-ລັດຖະກອນສພຊເຂົ້າຮ່ວມທັງໝົດ 40 ທ່ານ ຍິງ 12 ທ່ານ. ໃນກອງປະຊຸມ, ຄະນະຮັບຜິດຊອບໄດ້ຂຶ້ນສະເໜີຮ່າງກົດໝາຍ 5 ສະບັບຄື: ຮ່າງກົດໝາຍວ່າດ້ວຍສະຫະກອນ (ສະບັບສ້າງໃໝ່); ຮ່າງກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການສໍາລາດບັງຫຼວງ (ສະບັບປັບປຸງ); ຮ່າງກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການປົກປັກຮັກສາສິ່ງແວດລ້ອມ (ສະບັບປັບປຸງ); ຮ່າງກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການກັນແລະ ຄວບຄຸມເຊື້ອເອິດຈໄອວີ/ພະຍາດເອດ (ສະບັບປັບປຸງ) ແລະ ຮ່າງກົດໝາຍວ່າດ້ວຍຊັບພະຍາກອນທີ່ເປັນຢາ (ສະບັບສ້າງໃໝ່) ເຊິ່ງທັງ 5 ກົດໝາຍທີ່ນໍາມາທາບທາມໃນຄັ້ງນີ້ ມີຄວາມສໍາຄັນຕໍ່ກັບການຂະຫຍາຍຕົວຂອງເສດຖະກິດ-ສັງຄົມໃນປັດຈຸບັນ ເພື່ອໃຫ້ກົດໝາຍດັ່ງ

ກ່າວ ມີປະສິດທິພາບ ແລະ ປະສິດທິຜົນສູງຂຶ້ນກວ່າເກົ່າ ແນໃສ່ການຄຸ້ມຄອງລັດ, ຄຸ້ມຄອງສັງຄົມດ້ວຍກົດໝາຍ. ພ້ອມດຽວກັນນີ້, ຜູ້ແທນກອງປະຊຸມຄົ້ນຄວ້າ ແລກປ່ຽນຄໍາຄິດຄໍາເຫັນ, ຢ່າງມີຈຸດສຸມສອດຄ່ອງກັບສະພາບຕົວຈິງເຊິ່ງໃນໄລຍະກອງປະຊຸມມີຜູ້ແທນປະກອບຄໍາເຫັນທັງໝົດ 30 ເທື່ອທ່ານ ຍິງ 12 ເທື່ອທ່ານ ເຫັນໄດ້ເຖິງຄວາມເອົາໃຈໃສ່ ແລະ ເປັນເຈົ້າການຂອງບັນທ່ານສສຊ ແລະ ສສຂ, ບັນດາທ່ານຜູ້ແທນກອງປະຊຸມ ໃນການຄົ້ນຄວ້າປະກອບຄໍາເຫັນຕໍ່ບັນດາເນື້ອໃນຮ່າງກົດໝາຍດ້ວຍລັກສະນະສ້າງສັນ, ຢ່າງຖີ່ຖ້ວນ ແລະ ເລິກເຊິ່ງ ດ້ວຍຄວາມຮັບຜິດຊອບສູງ ຈຶ່ງເຮັດໃຫ້ກອງປະຊຸມໄດ້ສິ້ນສຸດລົງດ້ວຍຜົນສໍາເລັດຢ່າງຈົບງາມ.

(ນັກຂ່າວ ສພຊ)

# ສປນວ ພົບປະ ແລະ ເຮັດວຽກກັບຄະນະຜູ້ແທນ ສະພາປະຊາຊົນນະຄອນຫຼວງອຸລານບາຕໍ່

(ສພຊ) - ໃນເດືອນເມສາຜ່ານມາ, ທ່ານ ນາງ ລໍາພອຍ ສີອັກຄະຈັນ ຮອງປະທານສະພາປະຊາຊົນນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ (ສປນວ) ພ້ອມດ້ວຍຄະນະ ໄດ້ເດີນທາງໄປຢ້ຽມຢາມພົບປະ ແລະ ເຮັດວຽກກັບຄະນະຜູ້ແທນສະພາຜູ້ແທນປະຊາຊົນນະຄອນຫຼວງອຸລານບາຕໍ່ ແຫ່ງ ມົງໂກລີ ເພື່ອແລກປ່ຽນບົດຮຽນດ້ານວຽກງານການຕິດຕາມກວດກາການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດພາລະບົດຂອງສະພາປະຊາຊົນຂັ້ນທ້ອງຖິ່ນ ແລະ ປຶກສາຫາລືເນື້ອໃນສໍາຄັນຕົ້ນຕໍຕໍ່ຮ່າງບົດບັນທຶກການຮ່ວມມື (MoC) ລະຫວ່າງສອງສະພາປະຊາຊົນຂັ້ນທ້ອງຖິ່ນ. ໃນການຢ້ຽມຢາມຄັ້ງນີ້, ຄະນະຜູ້ແທນສະພາປະຊາຊົນນະ



ຄອນຫຼວງວຽງຈັນ ໄດ້ເຂົ້າຢ້ຽມຂໍ້ນັບທ່ານ ຈ. ບັດບາຢາສກາ ລັງ ປະທານສະພາຜູ້ແທນປະຊາຊົນນະຄອນຫຼວງອຸລານບາຕໍ່ ເຊິ່ງໃນການຢ້ຽມຂໍ້ນັບ, ທ່ານນາງ ລໍາພອຍ ສີອັກຄະຈັນ ໄດ້ລາຍງານ ແລະ ແລກປ່ຽນບົດຮຽນດ້ານສະພາບການພັດທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ, ການເຄື່ອນໄຫວວຽກງານ ແລະ ຂໍ້ມູນດ້ານໂຄງປະກອບການຈັດຕັ້ງຂອງສອງນະຄອນຫຼວງ ກໍຄືສອງສະພາປະຊາຊົນຂັ້ນທ້ອງຖິ່ນ ແລະ ປຶກສາຫາລືກ່ຽວກັບຮ່າງບົດບັນທຶກ

ການຮ່ວມມື ເຊິ່ງທັງສອງຝ່າຍກໍໄດ້ເຫັນດີເປັນເອກະພາບສູງຕໍ່ດ້ານຫຼັກການ ແລະ ເນື້ອໃນຂອງຮ່າງບົດບັນທຶກດັ່ງກ່າວ. ນອກຈາກນີ້, ຄະນະຜູ້ແທນສະພາປະຊາຊົນນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນຍັງໄດ້ເຂົ້າຢ້ຽມຂໍ້ນັບທ່ານ ນາງ ສ. ອອດຕອງໂທຢາ ຮອງປະທານສະພາຄຸຣານໃຫຍ່ ແຫ່ງມົງໂກລີ, ຢ້ຽມຢາມທ່ານ ແພງສະຫວັນ ແກ້ວປະສິດ ເອກອັກຄະລັດຖະທູດ ສປປລາວປະຈຳມົງໂກລີ ແລະ ຍັງໄດ້ໄປຢ້ຽມຢາມສະຖານທີ່ສໍາຄັນຕ່າງໆຂອງນະຄອນຫຼວງອຸລານບາຕໍ່ ເປັນຕົ້ນແມ່ນຫໍພິພິທະພັນຈິງກິສຄານ, ໂຮງງານຜະລິດຜ້າພິມ, ໂຮງງານຜະລິດເສື້ອຜ້າຈາກຂົນແປ້.

# ກບຜ ຕິດຕາມກວດກາໂຄງການຈຸດສຸມວຽກງານ ພັດທະນາຊຸມນະບົດ ແລະ ແກ້ໄຂຄວາມທຸກຍາກ



(ສພຊ) - ລະຫວ່າງວັນທີ 23-25 ເມສາ 2024 ທ່ານ ແກ້ວຈະເລີນ ເຊຍຢຶ່ງຢາງ ຮອງປະທານກຳມາທິການບັນດາເຜົ່າ (ກບຜ) ພ້ອມດ້ວຍຄະນະຮ່ວມກັບສະພາປະຊາຊົນແຂວງໄຊຍະບູລີ ໄດ້ເຄື່ອນໄຫວຕິດຕາມກວດກາບັນດາໂຄງການຈຸດສຸມວຽກງານພັດທະນາຊຸມນະບົດ ແລະ ແກ້ໄຂຄວາມທຸກຍາກ ທີ່ພື້ນຖານກັບການດຳລົງຊີວິດຂອງປະຊາຊົນບັນດາເຜົ່າຢູ່ແຂວງໄຊຍະບູລີ; ທັງນີ້, ກໍ່ເພື່ອຕິດຕາມກວດກາການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດກົດໝາຍ, ນິຕິກຳໃຕ້ກົດໝາຍຂອງບັນດາຂະແໜງການ ແລະ ອົງການກ່ຽວຂ້ອງກັບກຳມາທິການບັນດາເຜົ່າ; ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດວຽກງານພັດທະນາຊຸມນະບົດ ແລະ ແກ້ໄຂຄວາມທຸກຍາກ, ສ້າງບ້ານພັດທະນາ ຕິດພັນກັບວຽກງານ 3 ສ້າງ, ໂຄງການລົງທຶນ ແລະ ການພັດທະນາທີ່ມີຜົນກະທົບຕໍ່ປະຊາຊົນບັນດາເຜົ່າ ທັງເປັນການເກັບກຳຂໍ້ມູນຕົວ

ຈິງຕາມຄຳຮ້ອງ, ຄຳສະເໜີຂອງປະຊາຊົນ. ໂອກາດດັ່ງກ່າວ, ຄະນະໄດ້ເຮັດວຽກຮ່ວມກັບສະພາປະຊາຊົນແຂວງ ຮັບຟັງການລາຍງານຫຍໍ້ຈາກບັນດາພະແນກການຂອງແຂວງ ກ່ຽວກັບວຽກງານພັດທະນາຊຸມນະບົດ ແລະ ແກ້ໄຂຄວາມທຸກຍາກ, ວຽກງານແນວລາວສ້າງຊາດ, ວຽກງານອົງການຈັດຕັ້ງມະຫາຊົນ, ວຽກງານພາຍໃນ, ວຽກງານປ້ອງກັນຄວາມສະຫງົບ, ການລົງທຶນຂອງທະນາຄານນະໂຍບາຍຂອງແຂວງ ແລະ ອື່ນໆ; ພ້ອມດຽວກັນນັ້ນ, ຮອງປະທານກບຜ ກໍ່ໄດ້ເນັ້ນໃຫ້ເອົາໃຈໃສ່ຕື່ມບາງບັນຫາ ເຊັ່ນ: ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດວຽກງານພັດທະນາພັດທະນາຊຸມນະບົດ ແລະ ແກ້ໄຂຄວາມທຸກຍາກທີ່ນອນໃນຂໍ້ຕົກລົງຂອງນາຍົກລັດຖະມົນຕີ ສະບັບເລກທີ 72/ນຍ, ມະຕິກອງປະຊຸມສະພາແຫ່ງຊາດ ສະບັບເລກທີ 82/ສພຊ, ດຳລັດ 348/

ລບ ແລະ ກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການຈັດສັນພູມລຳເນົາ ແລະ ອາຊີບຄົງທີ່ ສະບັບເລກທີ 45/ສພຊ, ວຽກງານຕໍ່ຕ້ານແລະສະກັດກັ້ນຄວາມຮຸນແຮງຕໍ່ແມ່ຍິງ ແລະ ເດັກນ້ອຍ, ວຽກງານພາຍໃນຕາມດຳລັດ 315/ລບ, ການຄຸ້ມຄອງການເຂົ້າ-ອອກຂອງພົນລະເມືອງ, ການຄຸ້ມຄອງໂຄງການຊ່ວຍເຫຼືອລ່າ, ການຄຸ້ມຄອງຄົນຕ່າງດ້າວ ແລະ ບັນຫາແຮງງານເຄື່ອນຍ້າຍ ແລະ ທຸກຫົວຂໍ້ທີ່ນອນໃນມະຕິຂອງກອງປະຊຸມສະພາແຫ່ງຊາດ ສະບັບ 118/ສພຊ. ຈາກນັ້ນ, ຄະນະຍັງໄດ້ເຄື່ອນໄຫວພົບປະ ແລະ ເຮັດວຽກ ຢູ່ຈຸດບ້ານປາກເປັດ, ຈຸດບ້ານຫ້ວຍຄູນ, ບ້ານທົງກາບ, ບ້ານແກ້ສີພິມ ເມືອງຊຽງຮ່ອນ ແລະ ຈຸດບ້ານທອງ ເມືອງເງິນອີກດ້ວຍ.

(ອິນທິ ຊຽວສີຝາ)

## ສະພາປະຊາຊົນ 4 ແຂວງພາກເໜືອ ແລກປ່ຽນບົດຮຽນຮ່ວມກັນ



(ສພຊ) - ທ້າຍເດືອນເມສາ 2024 ຢູ່ທີ່ສະໂມສອນຫ້ອງວ່າການເມືອງຄຳ ແຂວງຊຽງຂວາງ ໄດ້ເປີດກອງປະຊຸມສຳມະນາແລກປ່ຽນບົດຮຽນວຽກງານຄະນະເລຂາທິການສະພາປະຊາຊົນແຂວງ ລະຫວ່າງແຂວງຊຽງຂວາງ, ຫົວພັນ, ໄຊສົມບູນ ແລະ ບໍລິຄຳໄຊ ພາຍໃຕ້ການເປັນປະທານຮ່ວມຂອງທ່ານບຸນໂຮມ ເທດທານີ ປະທານສະພາປະຊາຊົນແຂວງຊຽງຂວາງ ແລະ

ບັນດາທ່ານປະທານ-ຮອງປະທານສະພາປະຊາຊົນແຂວງຂອງ 4 ແຂວງດັ່ງກ່າວ, ມີບັນດາທ່ານຄະນະປະຈຳ, ຄະນະເລຂາທິການ, ຫົວໜ້າ-ຮອງຫົວໜ້າຂະແໜງ ແລະ ພະນັກງານຂອງສະພາປະຊາຊົນແຂວງ 4 ແຂວງເຂົ້າຮ່ວມ. ໃນວາລະກອງປະຊຸມ, ບັນດາທ່ານຄະນະເລຂາທິການສະພາປະຊາຊົນແຂວງ ໄດ້ຂຶ້ນລາຍງານການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດວຽກງານຂອງຕົນ ໃນໄລຍະ

ຜ່ານມາໃຫ້ທີ່ປະຊຸມໄດ້ຮັບຟັງ; ຈາກນັ້ນ, ຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມໄດ້ມີຄຳຄິດຄຳເຫັນແລກປ່ຽນເຊິ່ງກັນ ແລະ ກັນຢ່າງກົງໄປກົງມາ ເປັນຕົ້ນແມ່ນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດພາລະບົດບາດ, ສິດ ແລະ ໜ້າທີ່ຂອງຄະນະເລຂາທິການສະພາປະຊາຊົນແຂວງ ມີຂໍ້ສະດວກ ແລະ ຂໍ້ຫຍຸ້ງຍາກຄິດແນວໃດເປັນຕົ້ນແມ່ນວຽກງານຄົ້ນຄວ້າ-ສັງລວມເນື້ອໃນ, ການຄຸ້ມຄອງວຽກງານບໍລິຫານ, ແຜນການ,

# ອົບຮົມສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງ ໃຫ້ແກ່ ສສຊ ແລະ ສສຂ ຫົວພັນ



(ສພຊ) - ທ້າຍເດືອນເມສາ 2024 ສະພາປະຊາຊົນແຂວງຫົວພັນໄດ້ຈັດກອງປະຊຸມເຝິກອົບຮົມທັກສະການຕິດຕາມກວດກາ ແລະ ປະເມີນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດນິຕິກຳໃຕ້ກົດໝາຍ, ກົດໝາຍໃນຂົງເຂດວັດທະນະທຳ-ສັງຄົມ ໃຫ້ແກ່ສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ (ສສຊ) ປະຈຳເຂດເລືອກຕັ້ງ ແລະ ສະມາຊິກສະພາປະຊາຊົນແຂວງ (ສສຂ) ຫົວພັນຂຶ້ນຢູ່ທີ່ຫ້ອງປະຊຸມເມືອງຮ້ຽມແຂວງຫົວພັນ ໂດຍການເປັນປະທານຂອງ ທ່ານ ຄອນປະຜັນເລືອງສີຈັນທອງ ຮອງປະທານສະພາປະຊາຊົນແຂວງ (ສພຊ), ບັນດາທ່ານ, ວິທະຍາກອນ, ສຳມະນາກອນທີ່ເປັນ ສສຊ ແລະ ສສຂ ປະຈຳເຂດເລືອກຕັ້ງເມືອງ 10 ເມືອງທົ່ວແຂວງ ຕະຫຼອດຮອດວິຊາການ ສະພາປະຊາຊົນແຂວງ ທີ່ກ່ຽວຂ້ອງເຂົ້າຮ່ວມ. ກອງປະຊຸມຄັ້ງນີ້ ແມ່ນເພື່ອຍົກສູງຂີດຄວາມສາມາດ ແລະ ທັກສະສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງ ແລະ ຍົກລະດັບໃຫ້ແກ່ ສສຊ ປະຈຳເຂດເລືອກຕັ້ງ ແລະ ສສຂ ໃນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດວຽກງານຕາມພາລະບົດບາດຂອງຕົນ ທັງເປັນການແລກປ່ຽນປະສົບການ ແລະ ບົດຮຽນເຊິ່ງກັນແລະກັນ ໃນການປະຕິບັດໜ້າທີ່ວຽກງານຕົວຈິງ, ເພື່ອເຮັດໃຫ້ສສຊ ແລະ ສສຂ ມີທັກສະ ແລະ ສາມາດເຄື່ອນໄຫວວຽກງານມີປະສິດພາບ ແລະ ປະສິດທິຜົນດີຂຶ້ນ ເຊິ່ງກອງປະຊຸມໄດ້ຮັບການສະໜັບສະໜູນຈາກໂຄງການສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງໃຫ້ແກ່ສະພາແຫ່ງຊາດ ແລະ ສະພາປະຊາຊົນ

(STEPS). ກອງປະຊຸມຮັບຟັງການສະເໜີເອກະສານໃນ ຈຳນວນ 2 ຫົວຂໍ້ຄື: ທັກສະໃນການຕິດຕາມກວດການິຕິກຳໃຕ້ກົດໝາຍ, ບາງບົດຮຽນ ແລະ ພຶດຕິກຳຕົວຈິງໃນການຕິດຕາມການສ້າງນິຕິກຳໃຕ້ກົດໝາຍຂອງສະພາປະເມີນນິຕິກຳໃຕ້ກົດໝາຍ ທີ່ສະພາປະຊາຊົນແຂວງ ພິຈາລະນາ ແລະ ຮັບຮອງເອົາ; ພ້ອມດຽວກັນນັ້ນ, ຜູ້ເຂົ້າຮ່ວມຍັງໄດ້ພ້ອມກັນສົນທະນາປະກອບຄຳຄິດຄຳເຫັນຢ່າງກົງໄປກົງມາ, ແລກປ່ຽນບົດຮຽນເຊິ່ງກັນແລະກັນຕໍ່ກັບບັນດາເນື້ອໃນກອງປະຊຸມເຝິກອົບຮົມໃຫ້ມີຄວາມຮັບຮູ້, ເຂົ້າໃຈເລິກເຊິ່ງ ເພື່ອຄວາມເປັນເອກະພາບສູງກ່າວໄປເຖິງໃຫ້ສາມາດນຳໄປຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໃນການໂຄສະນາເຜີຍແຜ່ພົບປະຜູ້ມີສິດເລືອກຕັ້ງໃຫ້ມີຜົນສຳເລັດຕາມຈຸດປະສົງລະດັບຄາດໝາຍທີ່ວາງໄວ້. ຕອນທ້າຍ, ປະທານກອງປະຊຸມໄດ້ມີຄຳຄິດຄຳເຫັນພ້ອມທັງເນັ້ນໜັກໃຫ້ ສສຊ ແລະ ສສຂ ປະຈຳເຂດເລືອກຕັ້ງ 10 ເມືອງພ້ອມດ້ວຍວິຊາການ ທັກສະ, ຄວາມຮູ້, ຄວາມສາມາດ, ຄວາມເຂົ້າໃຈ ແລະ ວິທີການດັ່ງກ່າວ ຕາມເນື້ອໃນຈິດໃຈຂອງກອງປະຊຸມເຝິກອົບຮົມຄັ້ງນີ້ນຳໄປຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໃຫ້ປະກົດຜົນເປັນຈິງ; ຕ້ອງໄດ້ຍົກສູງຄວາມຮັບຜິດຊອບ, ຄວາມເປັນເຈົ້າການເພື່ອນຳເອົາບົດຮຽນການເຝິກອົບຮົມໃນຄັ້ງນີ້ໄປຈັດ

ຕັ້ງປະຕິບັດຕາມພາລະບົດບາດສິດ ແລະ ໜ້າທີ່ຂອງຕົນໃຫ້ຖືກຕ້ອງ, ສອດຄ່ອງຕາມລັດຖະທຳມະນູນ, ກົດໝາຍ ແລະ ນິຕິກຳໃຕ້ກົດໝາຍທີ່ໄດ້ກຳນົດໄວ້, ໂດຍສະເພາະວຽກງານຕິດຕາມກວດກາຖືວ່າເປັນວຽກງານໜຶ່ງທີ່ສຳຄັນຢ່າງຍິ່ງໃນການຄຸ້ມຄອງເສດຖະກິດ-ສັງຄົມໃຫ້ມີຄວາມເປັນລະບຽບຮຽບຮ້ອຍ; ເອົາໃຈໃສ່ໃນການຄົ້ນຄວ້າເກັບກຳຂໍ້ມູນ, ວິເຄາະ, ວິໄຈບັນຫາໃຫ້ລະອຽດຈະແຈ້ງ, ຈະແຈ້ງເພື່ອເປັນຂໍ້ມູນຜືນຖານ, ເປັນບ່ອນອີງໃຫ້ແກ່ການປະກອບຄຳເຫັນ ແລະ ການຊັກຖາມຢູ່ໃນກອງປະຊຸມສະພາ, ເຮັດໃຫ້ການປະກອບຄຳເຫັນ, ຂໍ້ຊັກຖາມດັ່ງກ່າວຖືກຕ້ອງຕົງປະດັບ ແລະ ຮັບປະກັນດ້ານຄຸນນະພາບໃນການຕັ້ງບັນຫາຂໍ້ຊັກຖາມຕ່າງໆ ທີ່ຈະໃຫ້ຂະແໜງການກ່ຽວຂ້ອງອະທິບາຍຊີ້ແຈ້ງບັນຫາທີ່ປະຊາຊົນ ແລະ ສັງຄົມໃຫ້ຄວາມສົນໃຈຫຼາຍ, ເພື່ອຈະນຳເອົາຄຳອະທິບາຍຂອງຂະແໜງການກ່ຽວຂ້ອງໄປເຜີຍແຜ່ອະທິບາຍຊີ້ແຈ້ງຕໍ່ປະຊາຊົນໄດ້ຮັບຮູ້, ເຂົ້າໃຈ ແລະ ມີຄວາມເປັນເອກະພາບ; ຕ້ອງໄດ້ເອົາໃຈໃສ່ ແລະ ໃຫ້ຄວາມສຳຄັນໃນເວລາລົງພົບປະຜູ້ມີສິດເລືອກຕັ້ງຢູ່ແຕ່ລະຂົງເຂດຕ່າງໆແມ່ນໃຫ້ຖືເອົາວຽກງານນີ້ເປັນໄປນຳເນື້ອໃນບັນດາມະຕິກອງປະຊຸມສະພາປະຊາຊົນແຂວງ ເພື່ອລົງໂຄສະນາເຜີຍແຜ່ອະທິບາຍ, ຊີ້ແຈ້ງໃຫ້ປະຊາຊົນໄດ້ຮັບຮູ້ເຂົ້າໃຈໃນນາມເປັນຕົວແທນໃຫ້ແກ່ປະຊາຊົນ. (ສພຊ ຫົວພັນ)

ການເງິນ ແລະ ການຄຸ້ມຄອງວຽກງານຈັດຕັ້ງ-ພະນັກງານ, ວຽກງານການພົວພັນປະສານງານກັບອົງການປົກຄອງແຂວງ, ສະພາປະຊາຊົນແຂວງ ແລະ ຄະນະສະມາຊິກສະພາປະຊາຊົນແຂວງປະຈຳເຂດເລືອກຕັ້ງເມືອງ, ການເປັນເສນາທິການໃຫ້ແກ່ການກະກຽມວຽກງານປັນອ້ອມກ່ອນການເປີດກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນແຕ່ລະຄັ້ງຂອງສະພາປະຊາຊົນແຂວງ, ການເປັນເສນາທິການທີ່ດີໃຫ້ແກ່ສະພາປະ

ຊາຊົນແຂວງ, ຄະນະປະຈຳສະພາປະຊາຊົນແຂວງ ແລະ ຄະນະສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ ປະຈຳເຂດເລືອກຕັ້ງ. ໃນຕອນທ້າຍ, ທ່ານບຸນໂຮມ ເທດທານີ ໄດ້ມີຄຳເຫັນ ເຊິ່ງກອງປະຊຸມເປັນກອງປະຊຸມທີ່ຄວາມສຳຄັນຫຼາຍ ໄດ້ມີໂອກາດແລກປ່ຽນບົດຮຽນ, ປະສົບການໃນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດວຽກງານທີ່ຜ່ານມາເຫັນວ່າມີອັນດີຫຼາຍຢ່າງ, ໃຫ້ບັນດາທ່ານນຳເອົາເນື້ອໃນທີ່ນຳເອົາມາ

ແລກປ່ຽນໃນຄັ້ງນີ້ນຳໄປຜັນຂະຫຍາຍເຂົ້າໃນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໜ້າທີ່ວຽກງານຕົວຈິງຂອງຕົນໃຫ້ໄດ້ຮັບຜົນສຳເລັດ ແລະ ເປັນເອກະພາບກັນໃນທຸກວຽກງານ. ກອງປະຊຸມໃນຄັ້ງນີ້ໄດ້ຮັບການສະໜັບສະໜູນທຶນຈາກໂຄງການສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງໃຫ້ແກ່ສະພາແຫ່ງຊາດແລະສະພາປະຊາຊົນຂັ້ນແຂວງ (STEPS). (ບຸນສີ ສິດທິເດດ)





# ຫຼັງກະແສ ຫຼື ບໍ່?

# ດື່ມກິບເມກ

ຫຼັງໂລກຫຼັງກະແສຄ່ານິຍົມ, ວັດຖຸນິຍົມ, ບໍລິໂພກນິຍົມ ຫຼື ຫຼັງດຳເນີນຊີວິດໄປຕາມຄວາມເຫີ່ໃຊ້ແຕ່ອາລົມມັກໃນຄວາມສະບາຍຂອງຊີວິດໃນເມືອງ ແຕ່ບໍ່ໄດ້ຄິດຄຳນຶງເຖິງເອກະລັກວັດທະນະທຳ, ວັດທະນະທຳ ດຳເນີນຊີວິດແບບຄວາມເປັນລາວ ຈະສູນຫາຍໄປມື້ລະໜ້ອຍ ຖ້າບໍ່ເຫັນຄຸນຄ່າ, ການຫຼົງເຫີ່ຄ່ານິຍົມ, ວັດຖຸນິຍົມ ຈາກກະແສໂລກຫຼາຍເກີນໄປ ມັນຈະລວງໃຫ້ຄົນຮູ້ສຶກວ່າຂອງເຂົາຕົກວ່າຄັກກວ່າ ແລະ ເຫັນແຕ່ຄຸນຄ່າພາຍນອກ ເຊິ່ງວັດທະນະທຳພາຍນອກຖ້ວມລົ້ນວັດທະນະທຳທ້ອງຖິ່ນຈົນມີຜູ້ຕັ້ງບັນຫາວ່າ: ແຮງງານລາວໄປຫາເງິນຢູ່ໄທ, ນັກຮ້ອງໄທມາຫາເງິນຢູ່ລາວ.

ເມື່ອໃດທີ່ກະແສວັດທະນະທຳນອກຖ້ວມວັດທະນະທຳພາຍໃນ ເຂົາຈະຫຼອມລວມເອົາຮອດວິຕິຊີວິດຄົນເມືອງ ພາໃຫ້ຄົນຈຳນວນໜຶ່ງ ຫຼົງຄິດຕ້ອຍຄ່າຮາກເຫງົ້າຕົນເອງ-ບໍ່ຮູ້ມີສະຕິຮັກສາເຊີດຊຸວັດທະນະທຳຕົນເອງທີ່ເປັນຮາກເຫງົ້າພູມປັນຍາ ທັງຮູບແບບການດຳເນີນຊີວິດ ແລະ ວິທີການປົກປັກຮັກສາສິບທອດພູມປັນຍາ ຈາກຮຸນຄົນໜຶ່ງຕໍ່ໃສ່ອີກຮຸນຄົນຕໍ່

ມາ ດັ່ງນັ້ນ, ຜູ້ຂຽນຈຶ່ງເວົ້າວ່າ: ເຮົາຈະເບິ່ງກະແສໂລກ ແລະ ຮັບເອົາວັດທະນະທຳພາຍນອກແບບໃດເຖິງແມ່ນວ່າເຮົາມີນະໂຍບາຍໃຫ້ກັນກອງສັງລວມເອົາສິ່ງຍອດຢັ່ງ ແຕ່ໃນພຶດຕິກຳຕົວຈິງໃຜໄດ້ນຳພາເຮັດເປັນແບບຢ່າງໂດດເດັ່ນ ສັງຄົມໄດ້ເບິ່ງ ຜູ້ຂຽນຂໍມີຄຳເຫັນຕໍ່ມວ່າ ການໃສ່ຊື່ລູກຫຼານເຮົາ ກໍຍັງມີຊື່ລູກຫຼານເປັນຊື່ຕ່າງປະເທດ ເຊິ່ງເວົ້າໄດ້ວ່າເຮົາເສຍຕັ້ງແຕ່ບາດກ້າວທຳອິດແລ້ວ ຖ້າເວົ້າໃນແງ່ວັດທະນະທຳ ຈຸດນີ້ສະເໜີເພື່ອແລກປ່ຽນຄຳເຫັນກັບທ່ານຜູ້ອ່ານ.

ຫຼັງກະແສນີ້ຈະວ່າກະແສໂລກທີ່ມີຫຼາຍມິຕິ ເຊັ່ນ: ຮູບແບບການໃຊ້ຊີວິດ, ຮູບແບບການບໍລິໂພກ ເມື່ອໄດ້ຮັບຄວາມສະບາຍຫຼາຍຄົນກໍຫຼົງຍ້ອງ ອັນໃດກໍແມ່ນຂອງນອກດີໄປໝົດ ແລະ ໃນມຸມກັບກັນ ຂອງໃນບໍ່ໄດ້ຖືກເຊີດຊູ ກໍຫົດຫາຍໄປເທື່ອລະໜ້ອຍ ຕົກທ່າອ່ຽງງົວຫາຍຈຶ່ງລ້ອມຄອກ ຫຼື ວ່າໄມ້ແກ່ກາຍຍາມເບັດ ເຫັດແກ່ກາຍຍາມແກງ.

ສະພາບປັດຈຸບັນນີ້ ໂລກກຳລັງຕໍ່ສູ້ກັນແຂ່ງຂັນກັນເລື່ອງວັດທະນະທຳ. ສະນັ້ນ, ຄວນເຕືອນກັນເລື່ອງຫຼັງກະແສ.



## ວິທີເຮັດວຽກ

ພາກທີ 5  
ບັນຫາວິທີເຮັດວຽກ

ກ່ຽວກັບການວາງຄຳຂວັນ, ວາງແຜນການເຮັດວຽກ ແຜນການຕໍ່ສູ້ໂຄສະນາ, ຂຽນຈົດໝາຍເຫດ, ຂຽນໜັງສືພິມ, ກໍເຊັ່ນດຽວກັນ ບໍ່ມັກອິດທິນໄປຕາມປະຊາຊົນເພື່ອໃຫ້ຮູ້ວ່າເຂົາເຈົ້າຕ້ອງການຫຍັງ, ຢາກຝັງຫຍັງ, ຢາກຮູ້ຫຍັງ ແລະ ມຸ່ງໝາຍຢາກໄດ້ຫຍັງ ມີແຕ່ຜະນັກງານຈຳນວນໜຶ່ງອັດປະຕູຊຸມກັນແລ້ວເຮັດອອກ, ນັ່ງມືດຢູ່ໃນຫ້ອງຂອງຕົນແລ້ວຂຽນແຜນການ, ນຶກວ່າສິ່ງທີ່ຕົນເຮັດຖືກ ນຶກວ່າສິ່ງທີ່ຕົນຂຽນນັ້ນມ່ວນ ບໍ່ຮູ້ຈັກວ່າການເຮັດແບບໃນຕົວນັ້ນມັນເປັນພຽງ “ລອກໝວດລົງນີ້ໄປຕິດໃສ່ຄ່າງປ່ານັ້ນເທົ່ານັ້ນ”. ມັນບໍ່ເຊື່ອມ ເຂົ້າທາງໃດ ມັນບໍ່ໄດ້ເລື່ອງ ແລະ ບໍ່ເປັນຜົນປະໂຫຍດຫຍັງໝົດ. ຍັງມີເລື່ອງໜຶ່ງອີກຈະຕ້ອງເຕືອນຄະນະອົບຮົມ, ການອົບຮົມເປັນວຽກອັນໜຶ່ງທີ່ຕ້ອງການທີ່ສຸດ. ສຸພາສິດເກົ່າຂອງເຮົາ ເຄີຍເວົ້າໄວ້ວ່າ “ໝົກປາແດກກໍຕ້ອງມີຄູ ມັດພູກໍຕ້ອງມີຊ່າງ, “ຕ້ອງສິດນຳພໍ ຕ້ອງກຳນຳຄູ” “ຕ້ອງຮຽນກິນ ຮຽນເວົ້າ ຮຽນມັດທໍ່ເຂົ້າ ໄຂທໍ່ຄວາມກິນ”.

ວຽກງ່າຍທີ່ສຸດກໍຍັງຕ້ອງຮຽນ. ກະໂຕວຽກການປະຕິວັດປັດປ້ອຍຊາດແທ້ໆ ຖ້າບໍ່ມີການອົບຮົມຮ່ຳຮຽນ ບໍ່ທ່ອນຈະເຮັດລ້ອນ. ແຕ່ວ່າເອກະສານທີ່ຈະເອົາໃຫ້ຮຽນນັ້ນຕ້ອງເຮັດແນວໃດ ໃຫ້ແນ່ໃສ່ແຕ່ສິ່ງທີ່ຕ້ອງການໃຊ້, ທີ່ຈຳເປັນແທ້ໆສຳລັບປະຊາຊົນຕ້ອງຖາມເບິ່ງວ່າ ຄົນຜູ້ມາຮຽນນັ້ນ ຍິນດີຮັບການຮຽນອັນນັ້ນແລ້ວ ແຕ່ເມື່ອຮຽນແລ້ວ ໄປໃຊ້ໄດ້ໂລດບໍ່? ຈະປະຕິບັດໄດ້ໂລດບໍ່?

ອ່ານຕໍ່ສະບັບໜ້າ...



# ບຸນ - ໂຊກ ວາດສະໜາ

'ບຸນ' ເປັນຄຳນາມ ຈາກເຄົ້າປາລີ Puñña 'ປຸນຍະ' ໝາຍເຖິງ “ຄວາມສຸກສະບາຍ” ເຊັ່ນ

- ລາວເປັນຄົນມີບຸນ. ຄົນມີບຸນ ໝາຍເຖິງຄົນທີ່ມີຄວາມສຸກສະບາຍມີເງິນຄຳໃຊ້ຈ່າຍສະດວກສະບາຍ ບໍ່ມີຄວາມອຸກອັ່ງກັງວົນໃດໆ.

'ບຸນ' ຍັງໝາຍເຖິງ “ຄວາມດີ, ການກະທຳຄຸນງາມຄວາມດີ” ເຊັ່ນ

- ລາວມັກໄປທຳບຸນຢູ່ວັດ.

- ລາວເຮັດບຸນໂດຍໄປຊ່ອຍຄົນທີ່ຕົກທຸກໄດ້ຍາກ.

'ບຸນ' ໝາຍເຖິງ “ງານເທດສະການ” ເຊັ່ນ

- ຕົກເດືອນຫົກມາ ໄທບ້ານຂ້ອຍກຳພາກັນເຮັດບຸນບັ້ງໄຟ.

- ຢູ່ນະຄອນຫຼວງພະບາງ ເພິ່ນເຮັດບຸນຊ່ວງເຮືອຍາມເດືອນເກົ້າ.

- ຄາວຍັງນ້ອຍ ດວງເຮັງມັກຢ່າງແຕ່ດົງປ່າລານໄປບຸນທາດຫຼວງກັບບຸນຍິນ.

'ໂຊກ' ເປັນຄຳນາມ ມາຈາກເຄົ້າປາລີ jayaggaḥa (ຊະຍັຄຄະຫະ), ຂະແມແປງເປັນ(chok), ລາວແຜງເປັນ 'ໂຊກ' ເຊິ່ງໝາຍເຖິງ “ສິ່ງທີ່ນຳຜົນມາໃຫ້ໂດຍບໍ່ໄດ້ຄາດໝາຍໄວ້ (ມັກໃຊ້ໃນທາງດີ), ລາບ, ເຖິງຄາວດີ, ການໄດ້ດີ, ການໄດ້ສິ່ງທີ່ຕ້ອງການ ຫຼື ໄດ້ສິ່ງທີ່ປາດຖະໜາ” ເຊັ່ນ

- ລາວເປັນຜູ້ໂຊກດີ ໄດ້ຮັບລາງວັນທີ 1.

- ຈິ່ງແມ່ນລາວໂຊກແທ້ໆ ຢູ່ບໍ່ຢູ່ກໍໄດ້ລົດມາຂີ່.

- ລາວເປັນຄົນມີໂຊກແທ້ໆ ຖືກຫວຍຢູ່ຕະຫຼອດ.

'ວາດສະໜາ' ເປັນຄຳນາມຈາກເຄົ້າປາລີ-ສັນສະກິດ Vāsanā 'ວາສະນາ' ແລ້ວແຜງສຽງເປັນຄຳລາວວ່າ 'ວາດສະໜາ' ເຊິ່ງຄວາມໝາຍເດີມໝາຍເຖິງ “ສິ່ງທີ່ສະສົມຢູ່ໃນຈິດສຳນຶກມາຢ່າງຍາວນານຈົນແກະອອກໄດ້ຍາກ” ທຽບໃສ່ຄຳລາວກໍໄດ້ແກ່ 'ສັນດານ' ນັ້ນເອງ. ແຕ່ 'ວາດສະໜາ' ໃນຄວາມໝາຍທີ່ເຮົາໃຊ້ຊຸມນີ້ນີ້ຜັດ ມີຄວາມໝາຍວ່າ “ກຸສິນທີ່ພາໃຫ້ໄດ້ລາບໄດ້ຍິດ, ບຸນຍາປາລະມີ” ເຊັ່ນ

- ຂ້ອຍຄົງບໍ່ມີວາດສະໜາໄດ້ນາໆມາເປັນຄູ່ຄອງ.

- ເປັນວາດສະໜາຂອງລາວນັ້ນທີ່ໄດ້ໄປຮຽນຕໍ່ຕ່າງປະເທດ.

- ຍ້ອນວາດສະໜາອ້າຍນີ້ມັນຕ່ຳ ເກີດເປັນຄົນກຳຈົນເຫຼືອລ້ຳ.

# ຂໍ້ສັງເກດ: ລາງເທື່ອຄຳຊຸມນີ້ກໍເວົ້າຊ້ອນກັນວ່າ 'ບຸນວາດສະໜາ' ຫຼື 'ໂຊກວາດສະໜາ' ເຊັ່ນ

- ຜູ້ໃດທີ່ປະສົບຄວາມຈະເລີນຮຸ່ງເຮືອງໃນຊີວິດ ພວກເຮົາກໍມັກເວົ້າວ່າ “ລາວມີບຸນວາດສະໜາ” ຫຼື “ເປັນໂຊກວາດສະໜາຂອງລາວນັ້ນ!”

## ຮຽນຄຳລາວໃຫ້ຖືກ

# ຄູ່ພສງ

ຖືກ	ຜິດ
ສັນຍະລັກ	ສັນຍາລັກ
ສັນຍາຮັກ	ສັນຍະຮັກ
ເສື້ອແຜ່	ເພື້ອແຜ່
ເພື້ອຊາດ	ເສື້ອຊາດ
ວິຖີທາງ	ວິທີທາງ
ວິທີການ	ວິຖີການ
ຫ່າຜົນ	ຮ່າຜົນ
ຜິຮ່າ	ຜິຫ່າ
ບໍ່ທ່ອນເປັນ	ບໍ່ຮ່ອນເປັນ
ຮ່ອນຄຳ	ຫ່ອນຄຳ



# ກະທຽມ ມີຄຸນປະໂຫຍດ ຫຼາກຫຼາຍກວ່າທີ່ທ່ານຄິດ

ໂດຍ: ຫົວກະທົ

ກະທຽມເປັນອາຫານ ແລະ ສະໜັບໜູນໃຫ້ມີການ ໃຊ້ມາຕັ້ງແຕ່ສະໄໝບູຮານ ກະທຽມນັ້ນມີສັບພະຄຸນ ແລະ ປະໂຫຍດຊ່ວຍຫຼຸດຄວາມ ສ່ຽງໄດ້ຫຼາຍໂຮກ ແລະ ຊ່ວຍ ບັນເທົາອາການເບື້ອງຕົ້ນໄດ້ ດັ່ງນີ້:

**1. ຫຼຸດໄຂມັນ, ຫຼຸດ ຄວາມສ່ຽງໂຮກຫົວໃຈ:** ໃນ ກະທຽມມີສານອັນໄລຊິນທີ່ ຊ່ວຍຫຼຸດຄ່າເລັສເຕີລິໃນເລືອດ ໄດ້ 10 ເປີເຊັນ ຂອງຄ່າເລັສ ເຕີລິທັງໝົດໃນຮ່າງກາຍ, ຊ່ວຍຫຼຸດຄວາມສ່ຽງໂຮກຫົວ ໃຈ ແລະ ໂຮກຫຼອດເລືອດ



ຫົວໃຈໄດ້ສ່ວນໜຶ່ງ, ແຕ່ກໍ ຂຶ້ນກັບປັດໄຈສ່ຽງອື່ນໆ ແລະ ພຶດຕິກຳແຕ່ລະບຸກຄົນ.

**2. ບັນເທົາອາການ ຫວັດ:** ເພາະວ່ານ້ຳມັນຫອມ

ລະເຫີຍໃນກະທຽມ ສາມາດ ຕ້ານເຊື້ອແບັກທີເຣຍ, ເຊື້ອ ຣາ ແລະ ເຊື້ອໄວຣັດ, ພ້ອມ ທັງຊ່ວຍຂະຫຍາຍທາງເດີນ

**3. ຫຼຸດຄວາມສ່ຽງ ໂຮກມະເຮັງລຳໄສ້ໃຫຍ່:** ກະ

ໄອ ແລະ ເຮັດໃຫ້ຫາຍໃຈສະ ດວກຂຶ້ນ.

**4. ຫຼຸດອາການແຜ່ນນ້ຳ, ຈຸກ ສຽບ:** ມີການວິໄຈຜົບວ່າ ກະທຽມມີສານ (Gastroenteric allechalcone) ເຊິ່ງ ຊ່ວຍເພີ່ມການປົບຕົວຂອງລຳໄສ້ ຈຶ່ງຊ່ວຍ ລຳລຽງອາຫານໃນກະເພາະອາຫານ ແລະ ລຳໄສ້ນ້ອຍ ເຮັດໃຫ້ເກີດການຂັບຖ່າຍ ລົມ ແລະ ຊ່ວຍເພີ່ມນ້ຳຢ່ອຍໄດ້ອີກດ້ວຍ.

**5. ປັນປົວຂໍ້ກາກ, ຂໍ້ເກື້ອນທີ່ເກີດ ຈາກເຊື້ອຣາ:** ເນື່ອງຈາກນ້ຳໃນກະທຽມ ສາມາດຂ້າເຊື້ອຣາ ແລະ ແບັກທີເຣຍ ດັ່ງ ນັ້ນ, ກໍສາມາດບັນເທົາໄດ້ ໂດຍການນຳ ເອົາກະທຽມສົດຊອຍເປັນຕ່ອນບາງໆຖບໍ່ ລິເວນຜິວໜັງທີ່ເປັນເຊື້ອຣາ ມື້ລະ 2 ຄັ້ງ ເພື່ອຊ່ວຍໃຫ້ການທາຢາຊີມລົງຜິວໜັງໄດ້ ດີຂຶ້ນ.

**6. ຫຼຸດການຄັນຈາກແມງໄມ້ກັດ ນ້ຳໃນກະທຽມ ສາມາດນຳມາທາຊ່ວຍຫຼຸດ ການຄັນຈາກແມງໄມ້ກັດໄດ້.**



## ລະວັງ

# ມະນີວອນ ພິມມະລິນ

\* ກອນນີ້ ຂຽນຂີດແຕ້ມ ສັງຄົມເປັນປາງຫຼາຍ ຂານພໍພຽງຫວນຮູ້ ຈຳມາໄຂຂາວຂີ້

\* ຕອນນີ້ ທາງທ່ຽວດົ້ນ ລົດຂະຫຍາຍຍາມການ ທະຍອຍຍິນຍານຍ້າຍ ໃຜກໍມີວຽກເວັ້ນ

\* ໄຜແດງເຕືອນຕອກຍ້າ ນາທິການຊີວິດ ຢ່າສະແດງຕົນແຕ້ມ ເລັງລົດໄວເຜີນຜ້າຍ

\* ຄຳເຕືອນຕວງຕໍ່ບ້າຍ ວາງເປັນສັນຍານເຍືອງ ຄວນທຳຕາມດີໄດ້ ລົດລາງຫຼາຍກໍແກ້

\* ບາງຄັນ ລວນລ່ວງເລື້ອຍ ເປັນຕາຊັງຊຸມເຂົາ ຂອງກິນຝາຍຝມຖິ້ມ ຄັນຫຼັງວິນວອກເວັ້ນ

\* ຈົນທະຫຼາຫຼ່າວລົ້ມ ໂລຫິດລິນລາມໄຫຼ ສັງວຽນຄົນເຄີຍພໍ່ ກິນຫຼາຍເລີຍເຫຼົ້າຖິ້ມ

\* ສັງຄົມເປັນບຸ່ມເບື້ອນ ຂອງເຫຼືອໂປປາງປະ ໃຈຄົນໂດຍດຽວດ້າມ ຄັນຮຽມຕຽນຕ່າວຕ່ານ ຜິດໃຈແຮງຢ່າຮ້າຍ

ຕາມແຕ່ຕາເຫັນ ກ່າຍກອງເກີນຕ້ານ ຄອງຄົນຄວນຮຳ ພໍໃຫ້ຮິນຮອນ

ຜົນປ່ຽນແປງຫຼາຍ ຜ່ານໄປເປັນຮອຍ ຫຼາຍຄັນຂັບຂີ່ ເຫັນຜ່າວຝັ່ງເຜືອນ

ຄຳນຶງແນ່ດວງຈິດ ຄິດຄວນທວນແຈ້ງ ແຖມມນແມນເກັງ ໝາຍລຳລ່ວງເກີນ

ຢາຍຢູ່ແຄມທາງ ເລື່ອງເກນກິນຫາມ ໄປມາມັນງ່າຍ ການແຫຍ່ຍາດກັນ

ເຄີຍຮ່ວມຫວນເຫັນ ຂັບເອົາອັນຮ້າຍ ລົມລົງໂຍນອອກ ຕຳເສີນສ່ວນຕາ

ຈົມແຈບຈຳດິນ ມືດມີວມອນມ່ຽນ ມີມີມັກງ່າຍ ມີໄມ້ໄປລະວັງ

ເໝືອນດັ່ງຖອມໂຖ ປ່ອຍລົງລວມໄວ້ ຄືກັນມີແປປ່ຽນ ຂານຄວາມຈິງແຈ່ມແຈ້ງ ອະໄພໃຫ້ແກ່ຮຽມ ແດ່ທ່ອນ!

**ໝາກກາຍ**

(ເລື່ອງເບົາໆ ເວົ້າແບບກັນເອງ ບໍ່ເລັ່ງພິທີການ)

# ສາວຈິ້ມ

\* ລົນທີ 19 ພິດສະພານີ້ ເປັນລົນດີເຫຼືອລ້ຽນ ຫຼາຍ ຄົນຍັງດຳລີ້ ເປັນມັກກໍເປີດເວົ້າ ປະທານໂຮກຊີດັງ ທງຮຽນ ອາຍກລັກຜູ້ຮັກຊາດ ນາມຊຳໄຮ ລີ ມິງ ເປັນຜູ້ນຳ ທອນໄພ ສ່ອງເຍືອງປະຊາເຊື້ອ ອິນດູລິນໃສແລ້ງ ເຮືອງຮອງມາຕະ ຫຼອດ ເປັນຍ້ອນລຸງ ແນ່ແທ ນ່າພາສາງສິບສາມ ລຸງນ່າພາ ຕຳຕານ ເດີນຕາມພັກກອມມູນິດ ບໍ່ຄິດຫວັງຜົນໄດ້ ພຽງ ໄພ່ປະຊາສຸກລ້ຽນ ໂລກາລິນຍັບຍ້ອງ ຄຸນຄວາມດີລາລົກ ຫຼາຍສິບປີຜ່ານພັນ ໂລກາກວ້າງບໍ່ລ່າລິ້ມ ລຸງເວີຍ!

ຊອບຍັ້ມ # ແວ່ນຕັ້ງ

## ເລື່ອງ: ພາງເກີນບັນຍາຍ

ທ້າວປິຕິນັກຮຽນທ້ອງ 2 ຄຸນເອື້ອຍຄູ່ວ່າ: ຫຼັງລາກເລີກ ຮຽນແລ້ວ ຂໍລົມນ່າໄດ້ບໍ່? ເອື້ອຍຄູ່ຮັບປາກວ່າໄດ້, ຫຼັງເລີກຮຽນ ຄູ່ກໍເອີ້ນທ້າວປິຕິນາທາ ແລ້ວຄຸນວ່າ:

**ເອື້ອຍຄູ່:** ລົມໄດ້ບາດນີ້ ບ້ອງມັນຫຍັງບໍ່? **ປິຕິ:** ບ້ອງຄິດວ່າ ຖ້າຮົມທຽບໃສ່ໝູ່ໃນທ້ອງນີ້ ບ້ອງສະ ຫາດໂພດ, ເອລາຮຽນກໍສຶກລາຄານ, ບ້ອງຢາກຂັບ ໄປຮຽນຢູ່ລິ້ນ ໓7 ໂລດໄດ້ບໍ່?

ເອື້ອຍຄູ່ນຳເອົາເລື່ອງນີ້ໄປລົມນ່າອ່ານລຍການ, ແລ້ວ ບັດທ້າວປິຕິໄປທັດສອບຄວາມສະຫຼາດ ເຊິ່ງມີບັນດາຄູອາຈານ ເຂົ້າຮ່ວມສຳພາດນ່າ

**ທ່ານອ່ານລຍການ:** 36 ຄູນ 49 ອອກເທົ່າໃດ? **ປິຕິ:** 1.764

**ທ່ານອ່ານລຍການ:** 363 ຄູນ 363 ອອກເທົ່າໃດ? **ປິຕິ:** 131769

ການທັດສອບດ່າງເບີນມາເລັ່ງຊິ່ວໂມງ ທ້າວປິຕິບໍ່ຄາລັກ ຄຳຄຸນ, ທ່ານອ່ານລຍການເລີຍບອກໃຫ້ເອື້ອຍຄູ່ສຳພາດ + ໓໐ ມີ 4 ແລະ ເອື້ອຍມີ 2 ແມ່ນຫຍັງ?

- ຂາ

+ ຢູ່ເສື້ອເອື້ອຍ ແລະ ໂສ້ງນ້ອງມັນຫຍັງ?

- ຄຶງ

+ ຢູ່ບອນໃດແມ່ຍິງມີຂົນກູດຫຼາຍກວ່າໝູ່?

- ອາພຣິກາ

+ ແມ່ນຫຍັງອ່ອນໆ ເລວາຖືກມີຜູ້ຢຶງແລ້ວແຂງ?

- ສີຫາເລັບ

+ ແມ່ນຫຍັງຢູ່ກາງຂາ

- ຫົວເຂົ້າ

+ ຕອນຜູ້ຢຶງໃສດມັນແຄບ ບາດເອົາຜົວແລ້ວກວ້າງ ແມ່ນຫຍັງ?

- ຕຽງ

+ ສອບໃດຂອງຮ່າງກາຍເຮົາປຽບຄູ່ຕະຫຼອດ

- ລິ້ນ

+ ແມ່ນຫຍັງຮຽນຂຶ້ນຕັ້ນດ້ວຍຕົວ ຫ ບາງຄັ້ງແຫ້ງ ແລະ ບາງຄັ້ງ ມີນ້ຳ?

- ຫ້ອຍ

ພໍຮອດຄຳຄຸນນີ້, ອ່ານລຍການທີ່ກຳລັງເຫຼືອແຕກນ່າຄຳ ຄຸນເອື້ອຍຄູ່ ສອດຂຶ້ນວ່າ

**ອ່ານລຍການ:** ສັງລາວໄປຮຽນດັງໂດກເລີຍສາ, ຂ້ອຍເອງຍັງ ຕອບບໍ່ໄດ້ ອັນຄຳຄຸນບາງແບບນີ້

**ຄະຕິເຕືອນໃຈ**

# ດອກຫຍ້າ

ເຫັນວ່າປາກນັກນ້ອຍ ຢ່າພ້າວຢຽບລົງແຮງ ຫຼາຍເນີ ບາດນັກໂຮມແຮງກັນ ຊິຕອດຕາຍໃຕ້ຊ້າງ



## 25 ພັກການເມືອງ, ພັກປະສົມ ລົງ ແຂ່ງຂັນເລືອກຕັ້ງລັດຖະສະພາມົງໂກລີ

ເມື່ອວັນອັງຄານທີ 30 ເມສາຜ່ານມາ, ຄະນະກຳມະການການເລືອກຕັ້ງທົ່ວໄປຂອງປະເທດມົງໂກລີ ຖະແຫຼງວ່າ: 23 ພັກການເມືອງ ແລະ 2 ພັກປະສົມ ໄດ້ລົງທະບຽນເຂົ້າຮ່ວມການເລືອກຕັ້ງລັດຖະສະພາ.

ມົງໂກລີ, ມີປະຊາກອນ 3,5 ລ້ານຄົນ, ໄດ້ກຳນົດເອົາວັນທີ 28 ມິຖຸນາ 2024 ເປັນ

ວັນເລືອກຕັ້ງຄັ້ງຕໍ່ໄປຂອງສະພາຄູຣານໃຫຍ່ (State Great Khural) ເຊິ່ງເປັນລັດຖະສະພາທີ່ມີສະພາດຽວ(unicameral) ຂອງປະເທດ.

ໃນວັນທີ 31 ພຶດສະພາ 2023, ລັດຖະສະພາຂອງມົງໂກລີ ໄດ້ອະນຸມັດການປັບປຸງເພື່ອເພີ່ມຈຳນວນສະມາຊິກລັດຖະສະພາ ຈາກ 76 ເປັນ 126 ທີ່ນັ້ງ ໃນລັດຖະທຳມະນູນຂອງປະເທດ.

ນອກຈາກນັ້ນ, ສະມາ

ຊິກລັດຖະສະພາ ຈະໄດ້ຮັບການເລືອກຕັ້ງໂດຍໃຊ້ລະບົບການເລືອກຕັ້ງແບບປະສົມ, ໃນນັ້ນ, ສະມາຊິກ 78 ທີ່ນັ້ງ ຈະໄດ້ຮັບການເລືອກຕັ້ງແບບແບ່ງເຂດ ຫຼື ການເປັນຕົວແທນສ່ວນໃຫຍ່ (majority representation) ແລະ 48 ທີ່ນັ້ງ ແບບຕົວແທນສັດສ່ວນ (proportional representation) ຫຼື ແບບບັນຊີລາຍຊື່.

ແຫຼ່ງຂ່າວ: ຊິນຮວາ



## ຊອກດານີ ຈະຈັດການເລືອກຕັ້ງສະພາ ຜູ້ແທນລາສະດອນ ໃນວັນທີ 10 ກັນຍານີ້



ຄະນະກຳມະການການເລືອກຕັ້ງເອກະລາດ ຫຼື ໄອອີຊີ (Independent Election Commission-IEC) ຂອງຊອກດານີ ຫຼື ຈຳແນດ ກ່າວໃນວັນພຸດທີ 24 ເມສາຜ່ານມາວ່າ: ການເລືອກຕັ້ງສະມາຊິກສະພາຜູ້ແທນລາສະດອນ (ສະພາຕ່ຳ) ຈະຈັດຂຶ້ນໃນວັນທີ 10 ກັນຍານີ້, ຕາຕະລາງເວລາສຳລັບທຸກຂັ້ນຕອນຂອງຂະບວນການເລືອກຕັ້ງ ຈະຖືກປະກາດໃນເດືອນພຶດ

ສະພາ; ຕາມສະຖານີໂທລະພາບຂອງລັດ Al Mamlak ລາຍງານ. ໃນຕອນເຊົ້າວັນດຽວກັນ, ກະສັດ ອັບດຸນລາ ທີ 2 (Abdullah II) ຂອງຊອກດານີ ໄດ້ສັ່ງໃຫ້ຈັດການເລືອກຕັ້ງສະພາຜູ້ແທນລາສະດອນ ຕາມຂໍ້ກຳນົດຂອງກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການເລືອກຕັ້ງ, ກະສັດ ຍັງໄດ້ໄປຢ້ຽມຢາມຄະນະກຳມະການການເລືອກຕັ້ງເອກະລາດ ເພື່ອກວດກາຄືນການກະກຽມຄວາມ

ພ້ອມໃຫ້ແກ່ຂະບວນການການເລືອກຕັ້ງ. ຈາກຂໍ້ມູນຂອງ ໄອອີຊີ ໃຫ້ຮູ້ວ່າ: ມີຜູ້ມີສິດລົງຄະແນນສຽງເລືອກຕັ້ງ 5 ລ້ານກວ່າຄົນ, ໃນຂະນະທີ່ໜ່ວຍປ່ອນບັດ 1.600 ແຫ່ງ ຖືກກຳນົດໄວ້ແລ້ວ ແລະ ຫົວໜ້າຄະນະກຳມະການການເລືອກຕັ້ງ 19 ທ່ານ ໄດ້ຖືກຮັບເລືອກ.

ແຫຼ່ງຂ່າວ: ຊິນຮວາ

## ອີຣັກ ຜ່ານຮ່າງກົດໝາຍລົງໂທດ “ຄູ່ຮັກເພດດຽວກັນ” ຈຳຄຸກ 10-15 ປີ

ສະພາຜູ້ແທນປະຊາຊົນ ຫຼື ລັດຖະສະພາຂອງອີຣັກ ໄດ້ຜ່ານຮ່າງກົດໝາຍສະບັບໜຶ່ງເມື່ອວັນເສົາທີ 27 ເມສາຜ່ານມາ ທີ່ກຳນົດໃຫ້ບຸກຄົນທີ່ມີຄວາມສຳພັນທາງເພດກັບຄົນເພດດຽວກັນ ເປັນຄວາມຜິດທາງອາຍາ ເຊິ່ງຈະໄດ້ຮັບໂທດຈຳຄຸກສູງສຸດ 15 ປີ.

ຜູ້ປ່ຽນເພດຈະຖືກຕັດສິນລົງໂທດຈຳຄຸກ 3 ປີ ພາຍໃຕ້ການປັບປຸງກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການຄ້າປະເວນີ (anti-prostitution law) ສະບັບປີ 1988 ເຊິ່ງໄດ້ຮັບການຮັບຮອງເອົາໃນກອງປະຊຸມທີ່ມີສະມາຊິກສະພາຜູ້ແທນປະຊາຊົນ 170 ຈາກທັງໝົດ 329 ທ່ານ ເຂົ້າຮ່ວມ.

ການປັບປຸງກົດໝາຍສະບັບນີ້ ອະນຸຍາດໃຫ້ສານຕັດສິນລົງໂທດຈຳຄຸກຜູ້ທີ່ມີຄວາມສຳພັນທາງເພດກັບຄົນເພດດຽວກັນ 10-15 ປີ, ເຊັ່ນດຽວກັນກັບການຕັດສິນລົງໂທດຈຳຄຸກຢ່າງໜ້ອຍ 7 ປີ ສຳລັບການສົ່ງເສີມຄວາມສຳພັນທາງເພດຂອງເພດດຽວກັນ ແລະ ຈຳຄຸກ 1-3 ປີ ສຳລັບ

ຜູ້ຊາຍທີ່ຕັ້ງໃຈປະຕິບັດຕົວຄືກັບແມ່ຍິງ; ນອກຈາກນັ້ນ, ຍັງກຳນົດໃຫ້ການປ່ຽນເພດສະພາບໂດຍອີງໃສ່ຄວາມປາຖະໜາ ແລະ ຄວາມມັກສ່ວນບຸກຄົນ ເປັນຄວາມຜິດທາງອາຍາ ລວມທັງການລົງໂທດຕໍ່ຄົນຂ້າມເພດ ແລະ ທ່ານໜ້າທີ່ດຳເນີນການຜ່າຕັດແປງເພດ ດ້ວຍໂທດຈຳຄຸກສູງສຸດ 3 ປີ.

ການປັບປຸງກົດໝາຍດັ່ງກ່າວ ຍັງຫ້າມອີງການຈັດຕັ້ງທີ່ສົ່ງເສີມການຮັກຮ່ວມເພດ ແລະ ລົງໂທດການແລກປ່ຽນຜົນລະຍາ (Wife Swapping) ດ້ວຍການລົງໂທດຈຳຄຸກຕັ້ງແຕ່ 10-15 ປີ.

ທ່ານ ຣາອິດ ອັນ-ມາລິກີ (Raed al-Maliki) ສະມາຊິກສະພາຜູ້ແທນປະຊາຊົນອີຣັກ, ຜູ້ສະເໜີປັບປຸງກົດໝາຍ ກ່າວວ່າ “ກົດໝາຍຂ້າງເທິງນີ້ ເຮັດໜ້າທີ່ເປັນມາດຕະການປ້ອງກັນ ເພື່ອປົກປ້ອງສັງຄົມຈາກບັນດາການກະທຳດັ່ງກ່າວ.”

ແຫຼ່ງຂ່າວ: AFP



## ປະທານສະພາແຫ່ງຊາດບຸນກາລີ ຖືກໂລ່ອອກ



ທ່ານ ນາງ ຄີໂຣວາ (ດ້ານຫຼັງ) ແລະ ທ່ານ ເຊເລຍຊະຄັອບ (ດ້ານໜ້າ)

ສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ (ສສຊ) ສ່ວນຫຼາຍ ໄດ້ປັດທ່ານ ໂຣເຊນເຊເລຍຊະຄັອບ (Rosen Zhelyazkov) ປະທານສະພາແຫ່ງຊາດບຸນກາລີ ເມື່ອວັນພະຫັດທີ 25 ເມສາຜ່ານມາ, ໜຶ່ງເດືອນເຄື່ອງກ່ອນການເລືອກຕັ້ງສະພາແຫ່ງຊາດ.

ໃນສະພາແຫ່ງຊາດທີ່ມີ 240 ທີ່ນັ້ງ, ທ່ານເຊເລຍຊະຄັອບ ເຊິ່ງເປັນຕົວແທນຂອງພັນທະມິດ GERB-UDF ໄດ້ຖືກປັດອອກຈາກຕຳແໜ່ງດ້ວຍຄະແນນ 129 ສຽງ ຈາກພັນທະມິດ We Continue the Change-Democratic Bulgaria (PP-DB), ພັກ Revival ແລະ ພັກອື່ນໆອີກຈຳນວນໜຶ່ງ.

ທ່ານ ເຊເລຍຊະຄັອບ ໄດ້ຮັບການເລືອກຕັ້ງໃນເດືອນເມສາ 2023 ບໍ່ດົນຫຼັງຈາກການເລືອກຕັ້ງສສຊຄັ້ງຫຼ້າສຸດ (2/4/2023), ຖືກກ່າວຫາວ່າລົ້ມເຫຼວຢ່າງເປັນລະບົບໃນການປະຕິບັດໜ້າທີ່ຂອງຕົນໃນຖານະປະທານສະພາແຫ່ງຊາດ. ຕາມກົດລະບຽບຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ, ຈົນ

ກວ່າຈະມີການເລືອກຕັ້ງປະທານສະພາແຫ່ງຊາດຜູ້ໃໝ່, ຮອງປະທານສະພາແຫ່ງຊາດ ທີ່ເປັນຕົວແທນຂອງພັກໃນສະພາແຫ່ງຊາດ ຫຼື ພັນທະມິດທີ່ໃຫຍ່ທີ່ສຸດ ຈະດຳລົງຕຳແໜ່ງເປັນປະທານສະພາແຫ່ງຊາດ. ໃນປັດຈຸບັນ, ແມ່ນທ່ານ ນາງ ໂຣຊິດຊາ ຄີໂຣວາ (Rositsa Kirova) ກໍຍັງມາຈາກພັນທະມິດ GERB-UDF ເຊິ່ງມີ 69 ທີ່ນັ້ງ.

GERB-UDF ແລະ PP-DB ຈັດຕັ້ງລັດຖະບານຮ່ວມກັນຕາມຂໍ້ຕົກລົງ, ແຕ່ຫຼັງຈາກທ່ານ ນິໂຄລາຍ ເດນຄັອບ (Nikolai Denkov) ນາຍົກລັດຖະມົນຕີ ຈາກພັນທະມິດ PP-DB ລາອອກຈາກຕຳແໜ່ງໃນວັນທີ 05 ມີນາ 2024, ພວກເຂົາກໍລົ້ມເຫຼວໃນການຮ່ວມມືກັນຕໍ່ໄປ.

ຄວາມລົ້ມເຫຼວໃນການສ້າງຕັ້ງລັດຖະບານໃໝ່ ໄດ້ພາໃຫ້ມີການເລືອກຕັ້ງ ສສຊ ໃນວັນທີ 09 ມິຖຸນາທີ່ຈະເຖິງນີ້.

ແຫຼ່ງຂ່າວ: ຊິນຮວາ



ວິເສດ ສະແຫວງສຶກສາ

# ສິ່ງເງື່ອນໄຂ ເພື່ອປະສິດທິພາບແຮງງານ

ເມື່ອໃນຂອງບົດນີ້ ຍັງຂໍກ່ຽວຈຸດຈຸດຢູ່ກັບເລື່ອງແຮງງານ ເພື່ອໃຫ້ເຂົ້າກັບບັນຍາກາດປຶ້ມອ້ອມວັນແຮງງານສາກົນ. ເລື່ອງທັງໝົດນີ້ຜູ້ຂຽນເກັບກຳຈາກທັງສີມິມ ແລະ ຈາກຊ່ອງຂ່າວຕ່າງໆເປັນເລື່ອງທີ່ຈະຊ່ວຍໃຫ້ທ່ານຜູ້ອ່ານເຫັນໄດ້ ກ່ຽວກັບນະໂຍບາຍພັດທະນາ ແລະ ສິ່ງເສີມແຮງງານຢູ່ບາງປະເທດ ໂດຍສະເພາະໃນອາຊຽນ.

ຂໍເລີ່ມຈາກປະເທດສິງກະໂປກ່ອນ. ປະເທດນີ້, ແຮງງານຈາກຫຼາຍປະເທດ ຕ່າງກໍໄຜຜັນຢາກໄປອອກແຮງງານ ຍ້ອນວ່າມີນະໂຍບາຍທີ່ໂປ່ງໃສ, ເງິນຄ່າເມື່ອຍສູງບວກກັບການບໍລິການດ້ານສະຫວັດດີການສັງຄົມເປັນເລີດ. ແຕ່...ແຕ່... ຕ້ອງເປັນແຮງງານຄຸນນະພາບ (ຍົກເວັ້ນບາງວຽກ ວຽກຮັບໃຊ້ໃນຄົວເຮືອນ). ນະໂຍບາຍດັ່ງກ່າວຂອງສິງກະໂປຕໍ່ແຮງງານຕ່າງປະເທດທີ່ຜູ້ຂຽນຖືວ່າເປັນແບບຢ່າງທີ່ດີກໍຄື: 1. ທັດສະນະລວມໆຂອງສິງກະໂປ ທີ່ຖືວ່າແຮງງານຕ່າງປະເທດນັ້ນ ມີຄວາມສຳຄັນ ແລະ ຈຳເປັນ ສຳລັບການພັດທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມສິງກະໂປ. ທັດສະນະດັ່ງກ່າວສະແດງອອກໃນການໃຫ້ກຽດ, ເຄົາລົບສິດທິ ແລະ ຜົນປະໂຫຍດທີ່ແຮງງານຕ່າງປະເທດຄວນໄດ້; 2. ມີກົນໄກແກ້ໄຂຄວາມຂັດແຍ່ງລະຫວ່າງນາຍຈ້າງ ແລະ ລູກຈ້າງ (ເຊິ່ງເປັນແຮງງານຕ່າງປະເທດ) ຢ່າງທັນການ ແລະ ໂປ່ງໃສ ຕົວຢ່າງ: ຫວ່າງບໍ່ດົນມານີ້, ທາງການສິງກະໂປໄດ້ອອກກຳນົດທຳມະນາຍຈ້າງເກັບຮັກສາເງິນແຮງງານໄວ້ໃຫ້ລູກຈ້າງ. ພາຍໃຕ້ຂໍ້ກຳນົດນີ້, ນາຍຈ້າງຕ້ອງຊຸກຍູ້ໃຫ້ລູກຈ້າງທຸກຄົນເປີດບັນຊີຝາກເງິນຢູ່ທະນາຄານ. ຖ້ານາຍຈ້າງຄົນໃດລະເມີດກໍຈະໄດ້ຮັບໂທດຕາມກົດໝາຍ. ທີ່ຕ້ອງມີຂໍ້ກຳນົດນີ້ ກໍເພາະວ່າເຄີຍມີກໍລະນີນາຍຈ້າງບາງຄົນບັງຄັບ, ບໍ່ຈ່າຍເງິນທີ່ເກັບຮັກສາໄວ້ໃຫ້ລູກຈ້າງຕາມກຳນົດ ແລະ ອື່ນໆ; ຂໍ້ທີ 3 ທາງການ ສິງ

ກະໂປ ໄດ້ອອກຂໍ້ກຳນົດທຳມະຈ່າວຂາຍແຮງງານຕ່າງປະເທດແບບວັດຖຸສິ່ງຂອງ ເຊິ່ງເປັນການລະເມີດຕໍ່ກຽດສັກສີຂອງຄວາມເປັນຄົນ. ໃນເມື່ອກ່ອນ ເຄີຍມີກໍລະນີນັກທຸລະກິດ ນຳເຂົ້າແຮງງານຕ່າງປະເທດແລ້ວຈ່າວຂາຍຕໍ່ໃຫ້ໂຮງຈັກໂຮງງານ ຫຼື ຄົວເຮືອນຕ່າງໆດ້ວຍຮູບແບບທີ່ບໍ່ເໝາະສົມ.

ບັດນີ້ກ່ຽວໄປປະເທດອິນໂດເນເຊຍ ເຊິ່ງເປັນໜຶ່ງໃນບັນດາປະເທດ ທີ່ສິ່ງອອກແຮງງານຫຼາຍທີ່ສຸດ ໃນເມື່ອກ່ອນແຮງງານທີ່ສິ່ງອອກນັ້ນເປັນແຮງງານທັກສະດ່ຳ ຫຼື ຈະເອີ້ນວ່າແຮງງານດິບກໍວ່າໄດ້ ທີ່ສ່ວນໃຫຍ່ເປັນແຮງງານຍິງ ທີ່ເຮັດວຽກເປັນຄົນໃຊ້ໃນຄົວເຮືອນ. ສິງກະໂປ, ມາເລເຊຍ ແມ່ນຕະຫຼາດແຮງງານໃຫຍ່ສຳລັບອິນໂດເນເຊຍ ໃນອາຊຽນ; ນອກນັ້ນ, ກໍແມ່ນໃນເຂດຕາເວັນອອກກາງ. ແລ້ວໃນຊຸມປີຫຼັງໆມານີ້ ໄດ້ເກີດມີກໍລະນີລະເມີດສິດທິຂອງແຮງງານອິນໂດເນເຊຍໃນຕ່າງແດນຫຼາຍຂຶ້ນເຊັ່ນ: ການລວນລາມທາງເພດ, ການຂຸດຮິດແຮງງານ, ການຄ້າມະນຸດທີ່ແອບແຝງ ແລະ ອື່ນໆ. ບັນຫາເຫຼົ່ານີ້ ໄດ້ນຳໄປສູ່ການປະຕິຮູບລະບົບການສິ່ງອອກແຮງງານຂອງອິນໂດເນເຊຍໄປຕ່າງປະເທດຄື: ມີການຢຸດສິ່ງແຮງງານຍິງໄປເຮັດວຽກປະຈຳຄົວເຮືອນໃນບັນດາປະເທດທີ່ມີຄວາມສຽງ (ຈະຖືກລວນລາມ) ສູງ, ບຳລຸງສ້າງໃຫ້ແຮງງານມີຄຸນນະພາບ, ມີທັກສະສູງ ບໍ່ແມ່ນແຮງງານດິບຄືແຕ່ກ່ອນ. ປັບປຸງຂໍ້ຕົກລົງກັບບັນດາປະເທດຕະຫຼາດແຮງງານກ່ຽວກັບເວລາພັກຜ່ອນຂອງແຮງງານຈາກອິນໂດເນເຊຍ ໃນນັ້ນລວມມີທັງຂໍ້ທຳມະຮຽນປະຈຳຄົວເຮືອນ ນອນພັກເຊົາຢູ່ກັບຄອບຄົວນາຍຈ້າງ ແລະ ອື່ນໆ ທັງໝົດທີ່ເລົ່າມາ ຄວນເປັນບົດຮຽນ ສຳລັບປະເທດພວກເຮົາ ກ່ອນຈະສິ່ງແຮງງານອອກໄປເຮັດວຽກຢູ່ຕ່າງປະເທດ.



## ຄວາມແຕກຕ່າງລະຫວ່າງ ຍິງສາວກັບນັກການທຸດ

#ບ່າລະບື

ເມື່ອນັກການທຸດຕອບວ່າ: “ໄດ້” ເຂົາໝາຍຄວາມວ່າ: “ບາງທີ”, ເມື່ອເຂົາຕອບວ່າ “ບາງທີ” ໝາຍຄວາມວ່າເຂົາປະຕິເສດ, ແຕ່ຖ້າເຂົາຕອບປະຕິເສດ ເຂົາຄົນນັ້ນບໍ່ແມ່ນນັກການທຸດ. ເມື່ອຍິງສາວຕອບວ່າ “ບໍ່” ນາງໝາຍຄວາມວ່າ “ບາງທີ” ເມື່ອນາງຕອບວ່າ “ບາງທີ” ນາງໝາຍຄວາມວ່າ “ໄດ້”, ແຕ່ຖ້ານາງຕອບວ່າ “ໄດ້” ນາງຄົນນັ້ນບໍ່ແມ່ນນາງສາວ.

## Lady Vs Diplomat

#BAOKBU

When a diplomat says “yes” he means “maybe”. When he says “maybe” he means “no” if he says “no” he's no diplomat. When a lady says “no” she means “maybe” when she says “maybe” she means “yes” if she says “yes” she's no lady.

ເມື່ອນ້ຳເມົາເຂົ້າຟ້າ ຫາງຊຸມກໍກາຍເປັນຫາງຄີ

ໂດຍ : ພູຜາ



### ທະນາຄານພັດທະນາລາວ LDB Bank

<b>ຕູ້ຊີ້ນຳ</b> ທ່ານ ສິງຄຳ ວົງຜະຈັນ	<b>ຄະນະຊ່ຽວຊານທີ່ປຶກສາ</b> ທ່ານ ສີສຸພັນ ແສງສະຫວັນ ທ່ານ ວິເສດ ສະແຫວງສຶກສາ ທ່ານ ຫອງດາ ສຸພາສິດ ທ່ານ ຄຳຫວັນ ດາລາວົງ	<b>ຄະນະບັນນາທິການ</b> ທ່ານ ປອ. ພິດສະໄໝ ບຸນວິໄລ ຫົວໜ້າ ບກ ທ່ານ ວິລະພັດ ພາບວິໄຊ ຮອງຫົວໜ້າ ບກ ທ່ານ ບຸນເກີດ ວົງໄຊຍາ ຮອງຫົວໜ້າ ບກ	<b>ກອງບັນນາທິການ</b> ທ່ານ ນາງ ວັນນາລິນ ສຸລິວົງສັກ ທ່ານ ນາງ ໄຊໂສພາພອນ ມິ່ງມຸງຄຸນ ທ່ານ ນາງ ສຸພາວັນ ຫອມສະນິດ ທ່ານ ນາງ ປາກາລັກ ພິມມິໄຊ	<b>ອອກແບບ - ຈັດໜ້າ</b> ທ່ານ ນາງ ກຸກກິກ ບຸດດາໄຊ
--	---	---	--	---